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Проблема дошкольного образования 
полностью решена в семи районах и двух 
городах Алматинской области.

Постановлением 
Правительства рК Каринова 

ШолПан танатовна назначена 
на должность вице-министра 

образования и науКи рК

Проблема доШКольного 
образования реШена

Каринова Шолпан Танаткызы родилась 1 января 1972 года 
в с. Жана - Жол Акмолинской области. В 1994 году окончила 
Кокчетавский педагогический институт им. Ш. Уалиханова по 
специальности «учитель русского языка и литературы в казахской 
школе». В 2016 году - Омский государственный педагогический 
университет (Россия) по направлению подготовки «педагогическое 
образование».
Трудовую деятельность в качестве учителя русского языка и 

литературы начала в 1998 году в Чкаловской средней школе №1 
Северо-Казахстанской области.
В разные годы работала учителем русского языка и литературы, 

заместителем директора по учебно-воспитательной работе 
Ленинградской средней школы №1 Акжарского района Северо-
Казахстанской области, преподавателем по общей психологии 
Кокшетауского медицинского колледжа Акмолинской области, 
методистом, руководителем подразделения по учебной работе 
Тайыншинского районного отдела образования Северо-
Казахстанской области.
В 2004 году назначена директором Тайыншинской средней школы 

№ 5 Северо-Казахстанской области.
С 2005 по 2008 г. работала начальником отдела образования 

Тайыншинского района Северо-Казахстанской области.
С 2008 по 2009 г. - руководителем структурного подразделения по 

организационно-контрольной и кадровой работе аппарата акима 
Тайыншинского района Северо-Казахстанской области.
С 2009 по 2012 г. - заместителем начальника управления 

образования Северо-Казахстанской области.
С 2012 по 2013 г. - заместителем акима города Петропавловска 

Северо-Казахстанской области по социальной сфере.
С 2013 по 2017 г.- руководителем управления образования 

Северо-Казахстанской области.
С 2017 по 2018 г. - директором Департамента дошкольного и 

среднего образования Министерства образования и науки РК.
С 2018 до назначения на должность вице-министра Министерства 

образования и науки РК работала заместителем директора Центра 
педагогического мастерства АОО «Назарбаев Интеллектуальные 
школы».

Пресс служба МОН РК.

В Алакольском, Аксуском, Балхашском, Коксуском, Кегенском, 
Саркандском и Уйгурском районах, а также в Капшагае и Текели 
дошкольным образованием охвачены 100% детей в возрасте от 
трех до шести лет. Всего же по области этот показатель составляет 
98,5%.
Впрочем, и эта проблема решаема, считают в акимате региона. К 

примеру, до конца года в эксплуатацию будет введено 75 детских 
садов, в том числе 65 частных. Это даст возможность посещать 
дошкольные заведения почти 13 тысячам детей.
На сегодняшний день в 1 169 таких организациях занимаются 

более 84 тысяч дошколят.
Лариса ШТОППЕЛЬ.

 Алматинская область.Жалғасы 2-бетте.

сЫндарлЫ ҚоҒамдЫҚ диалог – ҚазаҚстаннЫҢ 
тҰраҚтЫлЫҒЫ мен ӨрКендеуІнІҢ негІзІ

МЕМЛЕКЕТТіК қызМЕТКЕРЛЕР 
сАНы қысқАРАды

Қасым-Жомарт Тоқаев мемлекеттік 
қызметкерлердің сапасын арттыру үшін 
олардың қатарына жас даярланған 
мамандарды тарту қажет екенін айтты.

– 2020 жылдан бастап мемлекеттік 
қызметкерлер санын біртіндеп 
қысқартуға көшеміз. Одан босаған 
қаржыны пайдалы қызметкерлерді 
материалдық тұрғыда 
ынталандыруға бағыттаймыз.

– 2024 жылға дейін мемлекеттік 
қызметкерлер мен ұлттық 
компаниялардыағы жұмысшылар 
санын 25 пайызға, яғни төрттен 
біріне қысқарту керек, – деді 
Президент.

қАзАқ ТіЛі ұЛТАРАЛық қАТыНАс 
ТіЛіНЕ АйНАЛАды

– Қазақ тілінің мемлекеттік тіл 
ретіндегі рөлі күшейіп, ұлтаралық 
қатынас тіліне айналатын кез келеді 
деп есептеймін. Бірақ мұндай дәрежеге 
жету үшін бәріміз даңғаза жасамай, 
жұмыла жұмыс жүргізуіміз керек, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

– Азаматтық қоғамды қолдау 
керек, оны мемлекеттің өзекті 
тапсырмаларын талқылауға тарту 
қажет. Осы үшін Ұлттық қоғамдық 
сенім кеңесі құрылды, ол ротациялық 
принциппен жұмыс істейді.

ШиКізАТқА бАйЛАНғАН 
МЕНТАЛиТЕТТЕН бАс 

ТАРТыП, эКОНОМиКАНы 
әРТАРАПТАНдыРу КЕРЕК

Осылай дей келе:
– Білім экономикасы, еңбек өнімділігін 

арттыру, инновацияны дамыту, 
жасанды интеллекті жаһандық 
дамудың негізгі факторына айналды. 
Индустрияландырудың үшінші 
бесжылдығын жүргізу барысында 

Президент Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ Парламент палаталарының бірлескен отырысында 
Қазақстан халқына Жолдауын жариялап, еліміздің алдағы дамуына қатысты ой-
тұжырымдарын айқындап көрсетті. Мемлекет басшысы мемлекеттік басқару жүйесінің 
тиімділігін арттыру, азаматтардың құқықтарын, еркіндіктері мен қауіпсіздігін қамтамасыз ету, 
дамыған және инклюзивті экономиканы қалыптастыру, халықты әлеуметтік қамту саласын 
жаңғырту, сондай-ақ, өңірлердің әлеуетін нығайтуға бағытталған бірқатар бастамаларын 
ұсынды. Мемлекет басшысының «Сындарлы қоғамдық диалог – Қазақстанның тұрақтылығы 
мен өркендеуінің негізі» атты Қазақстан халқына Жолдауының толық мәтінімен Қазақстан 
Республикасы Президентінің ресми сайтынан таныса аласыздар. Төменде Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың сөйлеген сөзінің қысқартылған нұсқасы жарияланып отыр.

бұрын жіберілген қателіктер мен 
олқылықтарды ескеруіміз керек. Бұл 
мәселелер бойынша менің барлық 
тапсырмаларымды, ескертпелерімді 
Үкімет толық орындауға міндетті, – 
деді Мемлекет басшысы.

Қазақстан Президенті еңбек өнімділігінің 
нақты өсімін кемінде 1,7 есеге артыруымыз 
керектігін баса айтты.

– Елімізді өңірдегі көшбасшы ретінде 
танытып, Орталық Азиядағы 
беделдімізді арттыру стратегиялық 
міндет. Бұл Елбасы айқындаған саяси 
бағыт-бағдарымыз, – деді Қ.Тоқаев.

МиТиНг өТКізу үШіН АРНАйы 
ОРыН бөЛу КЕРЕК

– Митингтер туралы заңнаманы 
жетілдіру қажет. Конституцияға сәйкес, 
азаматтарымызда өз ойын еркін білдіру 
құқығы бар. Егер бейбіт митингте заңды 
бұзбай және азаматтардың мазасын 
алмайтын болса, онда алаңға шығып өз 
ойларын айтуларына рұқсат беру керек. 
Митинг өткізушілерге арнайы жер беру 
қажет. Бірақ ондай орынды қаланың 
ішінен беруге тиістісіздер. Алайда, 
Конституцияға сай емес әрекеттерге, 
бұзақылық акцияларына қатысты 
кез келген шақырулар заң аясында 
тоқтатылады, – деді Тоқаев.

– Ортақ тапсырламаларды орындауда 
өзімнің көзқарастарымды айта кетсем 
деймін. Заманауи тиімді мемлекет! Мен 
уәде еткен саяси трансформацияны 
кезең-кезеңімен іске асырғанда мемлекет 
пен халықтың барлық мүдделері 
ескеріледі. Әлемдік тәжірибенің өзі 
көрсетіп отырғандай, жүйесіз саяси 
либерализация ішкі саяси жағдайда 
дестабилизацияға, тіпті мемлекетті 
жоғалтып алуға дейін әкелі соқтырады. 
Сол себепті біз саяси реформаларды 
алға қарай жүгірмей, нық әрі ойлы 
түрде жүргіземіз. Біздің іргелі қағидат 

– елдің қоғамдық-саяси жаңғыруынсыз 
табысты саяси реформа жүргізу мүмкін 
емес, –деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Тоқаевтың айтуынша, мықты Президент, 
ықпалды Парламент, есеп беретін Үкімет 
осы мақсатқа ұмтылуы керек.

– Бұл саяси жүйенің формуласы – 
мемлекет тұрақтылығының негізі. 
Біздің ортақ міндетіміз – азаматтардың 
барлық конструктивті сауалдарын 
жерде қалдырмайтын тыңдаушы 
мемлекет концепциясын іске асыру. 
Тек тұрақты диалогтың арқасында 
үйлесімді мемлекет құруға болады, – деді 
ол.

ЕЛдЕгі МәсЕЛЕЛЕР КөШЕдЕ ЕМЕс, 
ПАРЛАМЕНТТЕ ШЕШіЛуі КЕРЕК

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев депутаттар өзінің заңды құқығын 
пайдаланып, Үкіметке өзекті мәселелер 
туралы сауал жолдап, одан нақты 
шараларды қабылдауды талап етуі 
керектігін айтты.

– Біріншіден, партиялы құрылым 
процесін жалғастыру керек. 
«Нұр Отан» партиясы – біздің 
көшбасшымыз және оның төрағасы 
Нұрсұлтан Назарбаевтың арқасында 
күрделі әрі жауапты миссияны 
орындап келеді. Біз қоғам үшін 
пайдалы істерді тындырып жүрген 
басқа да саяси партиялар және 
қозғалыстармен серіктесуіміз керек.

– Біздің қоғамды мазалаған негізгі 
мәселелер көшелерде емес, азаматтық 
диалог аясында Парламентте шешілуі 
тиіс. Депутаттар өзінің заңды 
құқығын пайдаланып, Үкіметке өзекті 
мәселелер туралы сауал жолдап, одан 
нақты шараларды қабылдауды талап 
етуі керек, – деді Президент Қазақстан 
халқына Жолдауында.
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В статье «Рухани жаңғыру: болашаққа бағдар» 
первый президент Нурсултан Назарбаев подчеркнул, 
что одним из главных условий модернизации 
общественного сознания является понимание 
того, что «образование – самый фундаментальный 
фактор успеха в будущем». Учитывая возрастающую 
роль КазНУ в мировом научно-образовательном 
пространстве, составители авторитетного рейтинга 
QS решили провести в университете всемирный 
форум QS World Wide на тему «К совершенству на 
основе гармонии человеческого наследия и высоких 
технологий». Эта конференция является уникальной 
платформой по обмену и распространению передового 
опыта в сфере науки и высшего образования.

КазНУ им. аль-Фараби целенаправленно работает 
над реализацией важной государственной 
задачи – войти в топ-200 лучших вузов мира. В 
этом году в международном рейтинге QS World 
University Rankings он занял 207-е место. Являясь 
соучредителем Альянса университетов Шелкового 
пути, объединяющего более 130 ведущих вузов мира, 
КазНУ проводит активную работу по реализации 
ряда крупных проектов, в том числе по созданию 
международного IT-технопарка. Поэтому проведение 
заседания Генеральной ассамблеи этой авторитетной 
международной организации в ведущем университете 
республики закономерно. Предметом обсуждения 
будут вопросы коллаборации и интеграции в сфере 
высшего образования, реализации совместных 
научно-образовательных и культурно-гуманитарных 
проектов, другие направления взаимодействия.

Важным мероприятием также станет Глобальный 
конгресс «Роль молодежи в реализации целей 
устойчивого развития-2030», организаторами 
которого выступили Фонд первого президента, КазНУ 
им. аль-Фараби и международный секретариат 
G-Global.      

Следует отметить, что мероприятия высокого 
международного уровня соберут руководителей 
более 400 передовых вузов со всех континентов, 
представителей государственных структур и бизнеса, 
известных ученых, экспертов и лидеров академических 
кругов. Они примут участие в обсуждении и выработке 
новой модели будущего развития университетов в 
рамках интеграции образования, науки, передовых 
технологий и духовных ценностей. Программа 
форумов очень насыщенна: пленарные заседания, 
панельные дискуссии, деловые встречи и подписание 
меморандумов о сотрудничестве, выставка 
достижений ведущих вузов мира.

Проведение мероприятий мирового масштаба 
свидетельствует о растущем авторитете Казахстана 
и будет способствовать динамичному развитию 
высшего образования в нашей стране и привлечению 
инвестиций в эту важную сферу.

Арман ЖАНОВ.
©эК.

в Казну им. аль-
Фараби 18–19 сентября 
Пройдут мероПриятия 

мирового значения
Мероприятия мирового значения 

пройдут с 18 по 19 сентября в КазНУ 
им. аль-Фараби. Они будут направлены, 
прежде всего, на реализацию 
государственной программы 
«Рухани жаңғыру», повышение 
конкурентоспособности отечественной 
системы высшего образования и 
экспорт образовательных услуг.

сЫндарлЫ ҚоҒамдЫҚ диалог – ҚазаҚстаннЫҢ 

әЛ-ФАРАби МЕН АбАйдың
 МЕРЕйТОйыН ысыРАПсыз 

өТКізу КЕРЕК
– Келер жылы аталып өтілетін 

маңызды мерейтойлар мен елеулі 
оқиғаларға дайындық жұмыстары 
басталды. Ендігі жылы бәріміз 
Әл-Фарабидің 1150 жылдық, Абай 
Құнанбайұлының 175 жылдық 
мерейтойларын атап өтеміз.

– Мерейтой барысында 
ысырапшылдыққа жол бермей, ғұлама 
тұлғаларымыздың еңбектерін халық 
арасында дәріптеуіміз керек, – деді 
Мемлекет басшысы.

Қазақстан Президенті сондай-ақ ең 
маңызды мерекеге – Тәуелсіздіктің 
30 жылдығына байланысты тиісті іс-
шараларды іске асыруымыз қажеттігін 
атап өтті.

– Ел өміріндегі осындай елеулі оқиғалар 
жас ұрпақты нағыз отаншылдыққа 
тәрбиелеуге жол ашады деп сенемін, – 
деді Тоқаев.

эТНОсАРАЛық ТАТуЛық 
ПЕН діНАРАЛық ТүсіНісТіКТі 

қАЛыПТАсТыРу КЕРЕК
Қазақ халқының мемлекет құраушы ұлт 

ретіндегі рөлін бекемдеп, этносаралық 
татулық пен дінаралық түсіністікті 
қалыптастыра беруіміз қажет.

«Біздің ұстанымымыз: Ел бірлігі 
– оның әралуандығында!» деді 
Президент.

ТОқАЕВ ПАйдАЛАНыЛМАғАН ЖЕР 
ТЕЛіМдЕРіН ТәРКіЛЕуді ТАПсыРды
Тоқаев мемлекеттен жалға алу негізінде 

жерді тегін алғандардың көбі оны бостан 
босқа ұстап, жұмыс істемей отырғанын 
айтты.

– Елімізде «латифундистер» қатары 
көбейіп келеді. Ауылшаруашылығы үшін 
берілген жерді тәркілеуге көшу керек, – 
деп тапсырды

ұЛТық КОМПАНияЛАР 
МЕН хОЛдиНгТЕРдің 

ТиіМдіЛігіН зЕРТТЕу КЕРЕК
– Мемлекеттік компаниялар 

конгламераттарға айналып 
шыға келді. Мұны түсіну керек. 
Халықаралық бәсекеге қабілетке бұл 
айтарлықтай күмән туғызып отыр. 
Мемлекеттің экономикаға араласуын 
қысқарту үшін мен квазимемлекеттік 
компанияларды құруға мораторий 
жарияладым.

– Біз соңғы 14 жылда ұлттық әл-
ауқат қорының халықтың жағдайын 
көтеруде қаншалықты пайдасы 
болғанын ұғынуымыз керек.

Үкімет Есеп комитетімен бірге үш айдың 
ішінде талдау жүргізіп, мемлекеттік 
холдингтер мен ұлттық компаниялардың 
тиімділігін зерттеуі керек.

Қазақстан Президенті қазір бізге 
Тәуелсіздіктің жетістіктерін еселеп, 
елімізді дамудың жаңа сапалына кезеңіне 

шығару мүмкіндігі 
беріліп отырғанын 
айтты.

– Біз бұған жүйелі 
р е ф о р м а л а р 
жүргізу арқылы 
қол жеткізе 
а л а м ы з . 
Ө з д е р і ң і з г е 
белгілі, осының 
бәрі менің 
с а й л а у а л д ы 
бағдарламамның 
негізі болды. Қазір 
м е м л е к е т т і к 
органдар оны 
жүзеге асыру үшін 
тиісті жұмыстар 
жүргізуде. Мен 
халыққа берген 
у ә д е л е р і м д і 
міндетті түрде 
орындаймын, – 
деді Қ.Тоқаев.

2025 жылға қарай жалпы ішкі өнімнің 
жыл сайынғы тұрақты өсімін 5 пайызға 
жеткізуге болады.

Қазақстан Президенті экономиканың 
дамуына тың серпін беру үшін Үкімет 
пен Президент Әкімшілігі отандық және 
шетелдік сарапшылардың барлық 
жұмыстарын мұқият саралауы қажеттігін 
айтты.

– Елбасы ұсынған 2050 жылға дейінгі 
ұзақ мерзімді даму стратегиясына 
және Ұлт жоспарына сәйкес бірқатар 
құрылымдық міндеттерді іске 
асыруымыз керек, – деді Тоқаев.

5 ПАйыз зЕйНЕТАқы АудАРу 
2023 ЖыЛғА ШЕгЕРіЛЕді

– Үкіметке қосымша бес пайыздық 
зейнетақы аударымдарын енгізу 
мәселесін 2023 жылға дейін 
қалдыруды тапсырамын. Кейінірек 
осы мәселеге тағы ораламыз. 
Сол уақытқа дейін үкіметтегілер, 
бизнес өкілдері және сарапшылар бір 
келісімге келуі керек, – деді Мемлекет 
басшысы Қазақстан халқына жолдауына.

үКіМЕТ ТАРиФ ПЕН бАғАНы 
РЕТТЕуі Тиіс

– Бұл монополистердің тауарлары мен 
қызметтеріне қатысты. Біздің елде 
киім-кешектен бастап азық-түлікке 
дейін баға қымбат екені құпия емес. 
Мәселен, негізгі авиатасымалдаушының 
авиабилеттері еуропалық бағаға 
қарағанда неліктен 30 пайызға дейін 
қымбат?

Біздің әуежайлардың қызмет бағалары 
неліктен жоғары? Неге шетелдік әуе 
тасымалдаушылары үшін авиаотын 
отандық тасымалдаушыларға 
қарағанда қымбатқа сатылады? 
Осының салдарынан қазақстандық 
авиация саласы өзінің халықаралық 
бәсекеге қабілетін жоғалтып, елдің 
транзиттік әлеуеті азайып барады, 
– деді Мемлекет басшысы Қазақстан 
халқына Жолдауында.

Оның айтуынша, жауапты министрліктің 
жұмысының әлсіздігінен темір жол, 
жолаушылар тасымалы билеттерінің 
жетіспеушілігі қолдан жасалып отыр.

Шағын және орта бизнеске қатысты 
рейдерлік жиілеп кетті.

– Менің бұл мәселе бойынша 
ұстанымым айқын. Бизнестің дамуына, 
әсіресе шағын және орта бизнестің 
дамуына кедергі келтіруге бағытталған 
кез келген әрекет мемлекетке қарсы 
қылмыс ретінде қаралуы керек.

Осыған байланысты заңнамалық 
тұрғыда қосымша шаралар қабылдау 
керек. Парламент пен Үкімет бұл 
мәселені шешудің жолын ұсынуы қажет. 
Сонымен бірге, көлеңкелі экономикаға 
қарсы іс-әрекетті күшейтіп, капиталды 
сыртқа шығаруға және салық төлеуден 
жалтаруға қарсы күресті қатаңдату 

керек, – деді Президент.
МұғАЛіМдЕР ЖАЛАқысы 

25 ПАйызғА өсЕді
– Мен Тамыз конференциясында 

алдағы төрт жыл ішінде 
мұғалімдердің еңбек ақысын екі 
есе арттыруды тапсырдым. Бұл – 
келесі жылдан бастап ұстаздардың 
жалақысы 25 пайызға өседі деген сөз.

Сонымен қатар Президент, оқулық 
сапасының төмендігін сынады.

– Оқулық сапасының төмендігі 
– өзекті мәселе. Оқушыларды 
сапалы оқулықтармен қамтамасыз 
ету тиісті министрліктің 
тікелей міндеті. Мұғалімдер мен 
оқытушылардың әлеуметтік 
жағдайын жақсартпасақ, бұл шаралар 
жүзеге аса қоймайды, – деді Мемлекет 
басшысы.

– Білім саласына қатысты тағы бір 
мәселе – қаржыландырудың біркелкі 
болмауы және өңірлік басқарудың 
қазіргі жүйесінің тиімсіздігі. 
Білім бөлімдерін басқару және 
бюджет қаржысын әкімшілендіру 
функцияларын аудандық деңгейден 
облыстық деңгейге беру керек. Білім 
берудің барлық деңгейінде дербес 
қаржыландыру тәртібін енгізу 
қажет, – деді Тоқаев.

МәдЕНиЕТ қызМЕТКЕРЛЕРіН 
қОЛдАу қАЖЕТ

– Біз мәдениет саласында еңбек 
ететін адамдарға жеткілікті түрде 
көңіл бөлмей отырмыз. Бұл– ең 
алдымен кітапхана, музей, театр 
қызметкерлеріне қатысты мәселе. 
Олардың еңбекқақысы соңғы жылдары 
мүлде өскен жоқ.

Соның салдарынан мәдениет 
қызметкерлері, әсіресе жас мамандар 
жеңілдігі бар тұрғын үй бағдарламарына 
қатыса алмайды. Мұндай ахуал осы 
кәсіптің беделін түсіріп, лайықты 
кадрлардың тапшылығы айқын сезілуде, 
– деді Мемлекет басшысы Қазақстан 
халқына Жолдауында.

Осы мәселені есепке ала отырып, 
Президент Үкіметке келесі жылдан бастап 
мәдениет қызметкерлерінің жалақысын 
көбейтуі тиіс екенін атап өтті.

– Сондай-ақ, білім беру және денсаулық 
сақтау салаларындағы міндетті 
әлеуметтік жеңілдіктер мәдениет 
саласының өкілдеріне де берілуі керек, – 
деді ол.

ұЛТТық қОР қАРАЖАТыН 
ЖұМсАуды қысқАРТу қАЖЕТ

Президент бизнеске бөлінетін 
қаражаттың тиімді жұмсалуын қатаң 
бақылауды тапсырды.

– Еңбек өнімділігінің нақты өсімін 
кемінде 1,7 есеге арттыруымыз 
керек. Ұлттық қор қаражатының 
ағымдағы мәселелерді шешуге 
жұмсалуын қысқарту қажет. Бұл 
– келешек ұрпақтың қаржысы. 
Ұлттық қордың трансферттері 
бәсекеге қабілетті экономиканы 
қалыптастыруға бағытталған 
бағдарламаларды және жобаларды 
жүзеге асыру үшін ғана бөлінуі керек, 
– деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Кепілдендірілген трансферт көлемі 2022 
жылдан бастап бірте-бірте 2 трлн теңгеге 
дейін азаюы тиіс.

– Қор қаржысын пайдаланудың 
анағұрлым тиімді инвестициялық 
саясатын жүргізген жөн. Үкіметке 
Ұлттық банкпен бірлесіп, жыл соңын 
дейін Ұлттық қордың қаржысына 
иелік етуді жетілдіру үшін нақты 
ұсыныстар әзірлеуді тапсырамын, – 
Президент.

ЖОО САНы ДА ҚыСҚАРУы ТИіСТі
– Өз түлектерін жұмыспен қамту 

жағынан еліміздегі жоғары орындарының 
жартысы ғана 60 пайыздық деңгейге 
жетіп отыр. Сондықтан олардың санын 
қысқарту мәселесін қарастыру керек, – 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент терең білім берудің 
орнына диплом сатумен айналысқан 
университеттердің де бар екендігін атап 
өтті. Бірінші кезекте соларға тыйым салу 
арқылы оқу орындарындағы білім беру 
сапасын арттыруға күш салатынын айтты.

МЕдициНАЛық 
қызМЕТТЕРгЕ қОЛЖЕТіМдіЛіКТі

 қАМТАМАсыз ЕТу
– Бұл ретте денсаулық сақтау 

саласындағы көрсеткіштерде, 
әсіресе ана мен бала өлімі жағынан 
аймақтық дисбаланстар айқын 
байқалады. Иә, соңғы атаған 
көрсеткіш азайып келеді. Алайда 
дамыған елдерге қарағанда әлі 
де нашар. Үкімет әрбір аймақ 
үшін басымдық тізімін әзірлеуі 
және соның негізінде бюджеттік 
қаржыландыруды қамтамасыз етуі 
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асЫрудаҒЫ мІндеттер 
айҚЫндалдЫ

Аптаның сәрсенбісінде облыс әкімі 
Амандық Баталовтың төрағалығымен ҚР 
Президенті Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
«Сындарлы қоғамдық диалог – Қазақстанның 
тұрақтылығы мен өркендеуінің негізі» 
Жолдауын талқылау жөніндегі актив жиыны 
өтті. Жиынға ҚР Президенті Әкімшілігінің 
мемлекеттік инспекторы Қуаныш Асылов 
қатысты. Жиында Амандық Баталов Жолдауда 
белгіленген тапсырмаларды іске асырудағы 
облыстың атқарушы органдарына жүктелетін 
міндеттерді айқындап, тапсырмалар берді.

Өз баяндамасында облыс әкімі Жолдаудағы әр тармаққа 
кеңінен тоқталып, сол бағыттар бойынша өңірде атқарылатын 
істерді атап өтті. Мемлекеттік қызметтегі басымдық қоғаммен 
пікір алмасуға, ашықтыққа, халықтың талап-тілегіне жедел 
үн қатуға бағытталуы керектігі айтылды. Сонымен қатар 
сыбайлас жемқорлықпен күресті жүйелі жүргізу мақсатында 
Ведомствоаралық өңірлік комиссия жұмысын күшейту 
міндеттелді. Сол сияқты интенсивті дамыған және инклюзивті 
экономика жөнінде де сөз қозғалды.

- Алдағы 5 жылдыққа Индустриалды-инновациялық 
даму мемлекеттік бағдарламасын дайындағанда 
әр ауданның өз басымдық беретін маманданған 
бағыты есепке алынуы қажет. Әкімдер отандық және 
шетелдік инветорларды тарту жұмыстарын күшейтуі 
тиіс. Жолдауда Президент баға мен тарифтерді 
қалыптастыру мәселесімен жүйелі түрде айналысу 
туралы айтты. Бұл мәселеде монополияға қарсы 
аумақтық департаментпен бірлесіп, ТҮКШ саласындағы 
табиғи монополиялар субъектілері тарапынан 
тұтынушылар қаржысының мақсатты пайдаланылуына 
бақылауды күшейтуді, тарифтердің өсуін тежеу 
шараларын қабылдауды тапсырамын, - деді А. Баталов.

Халық тұтынатын тауарлар өндіруге бағытталған «Қарапайым 
заттар экономикасын» дамыту мәселесі де ұмыт қалған жоқ. 
Облыс әкімінің айтуынша, осыған қатысты 7 жоба 6,4 млрд. 
теңгеге банктердің мақұлдауын алған. Үкімет тарапынан 
бұл бағдарламаға 600 млрд. теңге бөлініп отырғанда, аудан, 
қала әкімдері бағдарламаға басымдық беріп, мақұлданған 
соманы әлі де арттыруға күш салуы тиіс. Шағын және орта 
бизнесті дамытқанда ауылдықтарға тұрақты жұмыс беріп, 
жұмыссыздықты азайтып, жергілікті бюджетті нықтауға жағдай 
жасалады. Бұл орайда Үкімет жаңа «Бизнестің жол картасы» 
бойынша алдағы үш жылға қосымша 250 млрд. теңге бөлуді 
жоспарлап отыр. Салықтағы жеңілдіктер, тексеруге тыйым 
салу да ШОБ-ның жаңа тысын ашуға ықпал етпек. Осыған орай 
облыс әкімі Амандық Баталов аудан, қала әкімдерін отбасылық 
бизнестердің ашылуына, бірінші кезекте көп балалы және аз 
қамтылған отбасылардың жеке іс бастауына, яғни әлеуметтік 
аспектілерге екпін түсірілген бизнесті қолдау шараларын 
қабылдауға міндеттеді.

Сол сияқты ауыл шаруашылығын дамыту, халықтың әл-
ауқатын көтеру, әлеуметтік саланы қолдау шараларына да 
тоқталып өтті. Мәселен, облыста 220 мың га суармалы жерді 
айналымға тарту жұмысы басталған, оның 39 мың гектары 
ағымдағы жылы қалпына келтіріледі. Агроөнеркәсіп кешенінің 
қайта өңделген өнімі экспортын ұлғайту үшін трансұлттық 
компаниялардың қатысуымен алдағы уақытта үш ет өңдеу 
кешенін іске қосу жоспарланған.

Әлеуметтік салада мұғалімдер мәртебесі, көп балалы және 
аз қамтылған отбасы балаларына көрсетілетін қолдаулар, ана 
мен бала өлімін болдырмау, мүгедек балаларға жасалатын 
мүмкіндіктерді молайту, атаулы әлеуметтік көмек шаралары 
және басқа да мәселелерге кеңінен тоқталды.

- Президент кезекте тұрған аз қамтылған көп балалы 
отбасыларды баспанамен қамту мәселесін үш жыл ішінде 
шешуді тапсырды. Бізде олардың саны бес мыңнан асады. 
Бұл мақсатқа 2022 жылға дейін 240 млрд. теңгеден астам 
қаржы бөлінбек. «Бақытты отбасы» бағдарламасы 
бойынша облыста 657 өтініш қабылданған, соның 286-сы 
мақұлданды. Биылғы жылы барлық бағыт бойынша 1447 
отбасын қамтамасыз етеміз деп жоспарлап отырмыз. 
Тағы бір мәселе – тұрғын үй қорларын жөндеу мен қайта 
жаңғырту. Бұл мақсатқа өңірлерге екі жылда бюджеттік 
несие түрінде 30 млрд. теңге бөлінеді. Қазіргі кезде 
облыста 3566 көп пәтерлі тұрғын үй бар, соның 1998-і 
жөндеуді қажет етеді. Сондықтан осы бағдарламаның 
мүмкіндіктерін пайдалану керек, - деді А. Баталов.

Баяндама барысында биылғы жылдағы меже 
орталықтандырылған ауыз сумен қамтуда - 91%, жақсы 
және қанағаттанарлық деңгейдегі жолдың үлесі 78% екені де 
айтылды. Осы және өзге де міндеттерді бірлесе атқара отырып, 
облыс экономикасының қарқынды дамуына және халықтың әл-
ауқатын арттыруға әр аудан, қала әкімі мен сала басшылары 
атсалысу керектігі ескертілді.

Жарыссөзге шыққан іле аудандық мәслихатының хатшысы 
Роза Абилова, «Аксель А» ЖШС директоры Айдын Иманбеков, 
Бикен Римова атындағы драма театрының әртісі, ҚР мәдениет 
қайраткері Ғалия Темірбаева, Талдықорған политехникалық 
колледжінің оқытушысы Игорь Скоромный, Панфилов аудандық 
жастар ресурстық орталығының маманы Алмаз Батырхан 
Жолдауға қатысты өз ой-пікірлерін білдіріп, ортақ іске жұмыла 
кірісетіндіктерін жеткізді.

Алматы облысы әкімінің
 баспасөз қызметі.

тҰраҚтЫлЫҒЫ мен ӨрКендеуІнІҢ негІзІ
тиіс, – деді Мемлекет басшысы 
Қазақстан халқына Жолдауында.

Қасым-Жомарт Тоқаев 2020 
жылдың 1 қаңтарынан бастап 
Қазақстанда міндетті әлеуметтік 
медициналық сақтандыру жүйесі 
іске қосылатынын еске салды.

– Әрбір азаматқа айтарым: 
мемлекет тегін медициналық 
көмектің кепілдендірілген 
көлемін сақтап қалады. Оның 
қаржыландырылуына алдағы үш 
жылда 2,8 трлн теңге бөлінеді. 
Үш жылдық бюджет аясында 2,3 
трлн теңге денсаулық сақтау 
саласын дамытуға жұмсалады. 
Үкімет медициналық 
әлеуметтік сақтандыру жүйесін 
іске асыруға баса маңыз беруі 
тиіс. Ендігәрі қателік жіберуге 
қақымыз жоқ, – деді Президент.

ЖАңА иПОТЕКАЛық бАғдАРЛАМА 
ісКЕ қОсыЛАды

– Үкіметке тұрғын үй құрылысының 
бірыңғай моделін дайындап, өзара 
алшақ бағдарламалар қабылдаудан 
кетуді тапсырамын. Мәселен, «7-20-
25» бағдарламасы о баста әлеуметтік 
бағдарлама болады деп күтілген. Қарыз 
алушының отбасылық орташа табысы 
айына 320 мың теңге болуы керек еді. 
Табысы мардымсыз адамдардың қалтасы 
ол бағдарламаға қатысуды көтермейтін 
болып шықты.

Сондықтан, биыл Елбасының 
бастамасымен жеңілдік мөлшерлемесі 
2 пайыз, алғашқы жарнасы 10 пайыз 
болатын «Бақытты отбасы» жаңа 
бағдарлама іске қосылды. Бұл –
айтарлықтай тиімді шарт. Жыл 
соңына дейін алты мыңға жуық отбасы 
осы бағдарлама бойынша баспаналы 
болады. Бірінші кезекте көпбалалы 
отбасылар мен мүгедек бала асырушы 
жанұялар қамтылады. 2020 жылдан 
бастан жыл сайын 10 мың осындай 
отбасы баспанамен қамтылады, – 
деген Президент Үкіметке бағдарламаға 
қатысудың айқын критерийлерін 
дайындауды жүктеді.

«ШыНыМЕН дЕ ТЕК 
МұқТАЖ АдАМдАРғА қОЛдАу 

КөРсЕТіЛуі КЕРЕК»
– Үкіметке алдағы үш жылда кезекте 

тұрған аз қамтылған, көпбалалы 
отбасыларды баспанамен қамту 
мәселесін шешуді тапсырамын. 
Олардың саны қазір 30 мыңға жуық. 
Табысы жоқтарға жеке баспана сатып 
алу үшін әлеуметтік аренда шарты 
бойынша мүмкіндік беру керек. Бұл 
мақсатқа 2022 жылға қарай 240 млрд 
теңге қарастырылған, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

– Дарынды ауыл жастарын 
іріктеп, отандық және шетелдік 
оқу орындарына дайындау керек. 
Аз қамтылған және көп балалы 
отбасыларды қолдау үшін Үкіметке 
«Дарынды баланың қабілетін 
дамытудың» жол картасын әзірлеуді 
тапсырамын. Үкімет пен әкімдер 
осындай балалардың үйірмелер мен 
орталықтарға, жазғы лагерьлерге 
баруы үшін мүмкіндік жасауы керек, – 
деді Тоқаев.

диПЛОММЕН АуыЛғА 
бАғдАРЛАМАсыНың Аясы 

КЕңЕйТіЛЕді
– Қала мен ауыл мектептері арасындағы 

орта білімнің сапасы 
алшақтап барады. 
Негізгі мәселе – ауылдық 
жерлердегі білікті 
педагог кадрлардың 
тапшылығы, – деген 
Мемлекет басшысы 
«Дипломмен ауылға» 
б а ғ д а р л а м а с ы н ы ң 
аясын кеңейтіп, 
жұмысты жаңа деңгейде 
ж а л ғ а с т ы р у ы м ы з 
қажеттігін айтты.

– Үкіметке келесі 
жылдан бастап 
осы бағдарламаны 
қаржыландыруды 20 
млрд теңгеге жеткізуді 
тапсырамын, – деді 
Қ.Тоқаев.

– Ұлт денсаулығын 
бекемдеу мәселесі де 
өте өзекті. Барлық жас 
санаттары арасында 
бұқаралық спорт 
түрлерін насихаттай 
беру керек. Балалар 
үшін спорттық 
и нф р а қ ұ р ы л ы м н ы ң 
барынша қолжетімді 

болуын қамтамасыз ету керек. 
Бұқаралық спортты дамыту – 
пирамидаға айналуы тиіс. Оның басына 
чемпиондар шықса, оның негізінде біз 
сау әрі саналы ұрпақты, мықты ұлтты 
қалыптастырамыз. Бұл – бағыты 
заңнамалық тұрғыда жалғастырып, 
бұқаралық спортты дамытуда кешенді 
бағдарлама қабылдау керек, – деді 
Мемлекет басшысы Қазақстан халқына 
Жолдауында.

Президент өз сөзінде 2020 жылы 
волонтерлер жылы болатынын еске 
салды.

Маңызды міндеттердің бірі – жастар мен 
студенттерді ерікті жұмысқа тарту, оларға 
белсенді өмірлік позицияларды сіңіру. 
Бұл – азаматтық қоғамдық бекемдеуде 
жұмысымыздың маңызды бөлігі.

МүМКіНдігі ШЕКТЕуЛі 
бАЛАЛАРды қОЛдАуғА

 58 МЛРд ТЕңгЕ бөЛіНЕді
Президент отбасы институтын қолдау, 

инклюзивті қоғам құру, балалардың 
құқығын қорғау, тұрмыстық зорлыққа 
қарсы күресу – жұмысымыздың басым 
бағыттарының бірі болуы керектігін атап 
өтті.

– Жасөспірімдер арасында 
суицидтің көбеюуі бізді алаңдатуы 
тиіс. Зорлық-зомбылықтан зардап 
шеккен балаларды оңалтуға 
арналған бағдарламаны әзірлеуіміз 
керек. Мүмкіндігі шектеулі баласы 
бар отбасылармен де ерекше 
жұмыс жүргізген абзал. Тек ресми 
статистикаға сүйенсек, елімізде 
мүмкіндігі шектеулі 80 мың бала 
бар. Үкімет сал ауруына шалдыққан 
балаларды медициналық және 
әлеуметтік тұрғыдан қолдау 
жұмысына маңыз беруі тиіс, – деді 
Мемлекет басшысы Қазақстан халқына 
Жолдауында.

– Президент ерекше қамқорлықты 
қажет ететін балаларға тең 
мүмкіндік жасалуы тиіс екенін атап 
өтті. «Мен бұл туралы өзімнің сайлау 
алдындағы тұғырнамамда айттым. 
Енді Үкіметке бұл бағытта алдағы 
үш жылда 58 млрд теңге бөлуді 
тапсырамын, – деді Мемлекет басшысы.

әЛЕуМЕТТіК КөМЕК АЛу
 үШіН ТАбысыН 

ЖАсыРАТыНдАР бАР
– Мемлекет мұқтаж азаматтарды 

қолдау бағытындағы жұмысты 
жалғастырып жатыр. Бірақ, 
қабылданған соңғы шаралар тиімді 
болды дей алмаймыз. Осының 

салдарынан патроналистік көңіл-күйдің 
айтарлықтай өсіп кеткенін байқап 
отырмыз. Соңғы 5 жылда атаулы 
әлеуметтік көмек алушылар саны 
Қазақстанда 70 мыңнан жарты миллион 
адамға дейін көбейді. Әлеуметтік 
қолдауға бағытталған бюджет 
қаражатының көлемі 2017 жылдан бері 
17 есе өсті.

Басқаша айтқанда, жұмыс істегісі 
келмейтін адамдардың саны артып 
барады. Ең жаманы, олар әлеуметтік 
көмек алу үшін өз табысын жасырады. 
Ауқатты адамдардың атаулы 
әлеуметтік көмек алып келгені 
туралы БАҚ-та жарияланды, – деді 
Мемлекет басшысы Қазақстан халқына 
Жолдауында.

Президент Қазақстанның Констиуция 
бойынша әлеуметтік мемлекет екенін 
қайтара атап өтті.

– Сол себепті мемлекет 
өз азаматтары алдындағы 
міндеттемелерін орындауы тиіс. 
Үкімет өз міндетін орындау кезінде 
осы қағидатқа сүйенуі керек, – деді ол.

АзАМАТТАР зЕйНЕТАқы 
ЖиНАғыН бАсПАНА МЕН біЛіМ 
АЛуғА ЖұМсАй АЛуы КЕРЕК

– Алдағы жылдары жағдай өзгеруі 
мүмкін. Зейнетақы жинақтаушы 
азаматтардың саны айтарлықтай 
азайып, зейнеткерлер саны артады. 
Бұл жағдайда зейнетақы активтерінен 
түсетін инвестициялық табыс көлемі 
де төмендейді. Сондықтан, Үкіметке 
Ұлттық банкпен бірге зейнетақы жүйесін 
тиімді ету бойынша маңызды жұмыс 
істеу керек. Қазір жұмыстағы адам өзінің 
зейнетақы қорын зейнетке шыққаннан 
кейін ғана пайдалана алады. Адамдардың 
бұл қаржыны зейнетке шыққанға дейін 
қолдану ниеті түсінікті.

Сондықтан, Үкіметке жыл соңына дейін 
жұмыстағы азаматтардың зейнетақы 
жинақтарын мақсатты пайдалану 
мәселесін пысықтауды тапсырамын. 
Мысалы, баспана сатып алу үшін немесе 
білім алу үшін. Шығындарды азайтып, 
активтерді инвестициялық басқарудың 
сапасын жақсарту үшін Үкіметке 
бюджеттік жүйені шоғырландыру 
мәселесін зерделеу, әлеуметтік 
қамтамасыз етуде бірыңғай әлеуметтік 
қор мен бірыңғай әлеуметтік төлем енгізу 
жүктеледі, – деді Мемлекет басшысы 
Қазақстан халқына Жолдауында.

қасым-Жомарт ТОқАЕВ,
қазақстан Республикасының 

Президенті.
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статьи расходов для Педагогов

Документ состоит из 19 статей, 
включающих меры материального и 
нематериального стимулирования труда 
педагогов. Так, согласно законопроекту 
вдвое - от сегодняшних реалий - будут 
увеличены доплаты за классное 
руководство 173 тысячам педагогов, а 
за проверку тетрадей - 165 тысячам, эти 
выплаты составят 8000 и 10 000 тенге 
соответственно. Более 212 тысяч учителей 
получат доплаты за квалификационные 
категории в размере от 30 до 50 процентов 
от оклада. За степень магистра 7 тысячам 
работников планируется доплата в размере 
10 месячных расчетных показателей (1 МРП 
в этом году равен 2525 тенге). Ежемесячную 
доплату за наставничество в размере 
одного базового должностного оклада - 17 
697 тенге - ожидают 18 тысяч педагогов.

Всем педагогам страны предлагается 
увеличить отпуск до 56 дней. Наряду с этим 
им, как прописано в проекте закона, будут 
гарантированы защита чести и достоинства, 
первоочередной порядок предоставления 
мест в детские сады для их детей.

Отличившихся учителей ждет новый вид 
государственной награды “Қазақстанның 
еңбек сіңірген ұстазы”.

Наряду с этим законопроект содержит нормы о 
расширении профессиональных прав педагога в части 
разработки и применения авторских методов обучения 
и воспитания, выбора учебных пособий, бесплатного 
использования информационных ресурсов, выбора 
форм повышения квалификации и прохождения 
стажировок. Кроме того, вводится право педагога на 
избрание и занятие выборных должностей.

- Отдельно предусмотрены нормы по сокращению 
нагрузки на педагога путем установления запрета 
на привлечение к несвойственным функциям, 
предоставление чрезмерной отчетности, 
проведение необоснованных проверок. За 
привлечение к несвойственным функциям и 
излишней отчетности предусмотрен штраф 
от 20 до 120 месячных расчетных показателей 
в зависимости от субъекта правонарушения, - 
заявил глава Минобрнауки.

В то же время повышение статуса педагога, подчеркнул 
министр, предполагает и усиление требований к его 
деятельности. В этой связи в законопроекте прописано, 
что с 1 января 2021 года лица, впервые приступающие 
к осуществлению профессиональной деятельности 
в качестве педагога, должны будут подтверждать 
соответствие квалификации.

Помимо этого вводится запрет на занятие 
педагогической деятельностью лицам с ограниченной 
дееспособностью, состоящим на наблюдении с 
психическими и поведенческими расстройствами.

Все имеющиеся социальные гарантии, в частности 

Казахстанским учителям планируют вдвое повысить доплату за классное руководство и проверку 
тетрадей. Наряду с этим предлагается материальное поощрение за степень магистра, наставничество и 
педагогическое мастерство. Эти и другие нормы содержит законопроект “О статусе педагога”, который 
представил министр образования и науки Асхат АЙМАГАМБЕТОВ   на заседании правительства.

отсрочка от призыва на воинскую службу, повышенные 
оклады в сельской местности, охрана здоровья, 
гранты обладателей званий “Лучший педагог”, “Лучший 
преподаватель вуза”, сохраняются. Вместе с тем 
местным исполнительным органам предоставляется 
право на утверждение дополнительных мер поощрения 
труда педагогов, в том числе путем награждения 
местными знаками отличия, почетными званиями, 
выплатой единовременного вознаграждения.

Премьер-министр Аскар МАМИН поручил МОН внести 
законопроект о статусе педагога в мажилис к 1 сентября. 
Он отметил, что в целом законопроект отвечает 
поставленным задачам:

- Основная идея разработки проекта 
заключалась в сокращении нагрузки на учителей, 
ограждении их от выполнения несвойственных 
функций. Высвобождая время для саморазвития 
и творчества, планируется создать условия 
для профессионального роста и повышения 
конкурентоспособности учителей. Наряду с этим 
стоит задача и по установлению стимулов для 
педагогов, повышению престижа профессии. 
Реализация законопроекта позволит повысить 
статус профессии учителя, обеспечить защиту 
их чести и достоинства, создать систему 
социальных гарантий педагогов.

Между тем, заметим, в законопроекте не предусмотрена 
норма о выходе учителей на пенсию по выслуге лет. Как 
объяснил Асхат Аймагамбетов, отвечая на мой вопрос 
после заседания правительства, мнения педагогов по 
поводу данной нормы оказались полярными: кто-то 

предлагал выход на пенсию после 15 лет работы, а кто-
то - после 40-летнего стажа. В этой связи ранний выход 
на пенсию в документе не прописан.

В ходе рассмотрения второго вопроса повестки 
правительственного заседания министр национальной 
экономики Руслан ДАЛЕНОВ представил прогноз 
социально-экономического развития Казахстана 
на 2020-2024 годы. По его словам, за основу 
формирования прогноза и бюджетных параметров 
взят базовый сценарий, который предполагает цену 
на нефть в 55 долларов за баррель. Реальный рост 
валового внутреннего продукта прогнозируется на 
уровне 4,1 процента в 2020 году. В 2024 году он, как 
ожидается, достигнет 4,7 процента. Таким образом, 
среднегодовой темп роста ВВП за 5 лет составит 4,4 
процента. Инвестиции станут существенным фактором 
поддержания экономического роста. В отраслевом 
разрезе основная ставка сделана на несырьевой сектор 
- это обрабатывающая промышленность, сфера услуг и 
строительство.

Объем добычи нефти увеличится с 90 млн тонн в 
2020 году до 100 млн тонн в 2024-м за счет расширения 
месторождений Тенгиз, Карачаганак, Кашаган и ввода в 
эксплуатацию морских месторож¬дений.

ВВП на душу населения составит 10,5 тысячи долларов 
в 2020 году с увеличением до 14,3 тысячи долларов в 
2024-м. Безработица согласно планам должна снизиться 
до 4,7 процента в 2024 году.

В свою очередь председатель Национального банка 
Ерболат ДОСАЕВ поделился планами по недопущению 
роста инфляции:

- Основной целью Нацбанка является сохранение 
инфляции в пределах 4-6 процентов в 2019-2021 
годах с последующим снижением до 3-5 процентов 
в 2022-2024 годах. По нашим оценкам, инфляция в 
прогнозном горизонте будет находиться внутри 
целевого коридора. На достижение этих целей 
будут оказывать влияние в первую очередь 
внешние монетарные условия.

По словам главного банкира страны, 
внешнеинфляционное давление находится на 
относительно низком уровне на фоне стабилизации 
инфляции в России, а также низких показателей роста 
цен в странах Евросоюза и Китае.

- С учетом растущего потребления на 
развивающихся рынках и снижения уровня мировых 
запасов, особенно зерна и мяса, рост мировых 
продовольственных цен может стать для 
инфляции долгосрочным негативным трендом. 
В этих условиях Нацбанк намерен проводить 
взвешенную процентную политику. В настоящее 
время факторы пока свидетельствуют в пользу 
более жесткой денежно-кредитной политики. Мы 
будем внимательно отслеживать динамику как 
внешних, так и внутренних факторов. Смягчение 
политики станет возможным при более четкой 
тенденции на замедление инфляции, - заключил 
Досаев.

Законопроект “О республиканском бюджете на 2020-

2022 годы” представил первый вице-премьер - министр 
финансов Алихан СМАИЛОВ:

- Поступления на 2020 год составят 11,2 трлн 
тенге с ростом к плану текущего года на 639 
млрд тенге. Доля ненефтяных поступлений 
неуклонно растет - с 61,4 процента в этом году 
до 71,2 процента в 2022 году. Дефицит бюджета 
планируется с поэтапным снижением до 1 
процента к ВВП в 2020 году. Расходы в 2020 году 
планируются в объеме 12,7 трлн тенге с ростом к 
этому году на 809 млрд тенге.

По словам главы Минфина, расходы в социальной 
сфере на 2020 год запланированы в объеме 5 трлн 692 
млрд тенге.

- Только на ежегодную индексацию и увеличение 
получателей пенсий и пособий дополнительно 
предусмотрено 304 млрд тенге. С 2020 года также 
запланированы мероприятия по реализации 
поручений президента по повышению статуса 
педагогов с расходами 1,2 трлн тенге на три года, 
из которых 749 млрд тенге передаются в базу 
местных бюджетов, - сообщил он.

С 2020 года будет осуществлен полный переход на 
обязательное социальное медицинское страхование, в 
связи с чем расходы по этому направлению увеличены 
на 217 млрд тенге.

- В целом расходы социального сектора 
занимают 44,7 процента. К 2022 году этот 
показатель вырастет до 47,6 процента. На 
поддержку развития реального сектора экономики 
на 2020 год предусмотрено

2 трлн 39 млрд тенге. Продолжится 
реализация программ “Нурлы жол”, “Нурлы 
жер”, индустриально-инновационного развития, 
развития агропромышленного комплекса. 
Будет также обеспечена реализация задач по 
развитию дорог местного значения, сельского 
водоснабжения, газификации и обеспечения жильем 
молодежи и многодетных малообеспеченных 
семей, - подытожил Алихан Смаилов.

Лэйла ТАсТАНОВА,
«Время». фото автора.

студенчесКие общежития: 
ведется масШтабная работа

Надо сказать, что и в советское 
время далеко не всем студентам 
хватало мест в общежитиях, 
хотя строительство последних 
велось весьма активно (взять хотя 
бы КазГУ-град и студенческий 
городок «политеха» в Алматы). А 
начиная с 1990-х годов, дефицит 
стал еще более острым. Дело в 
том, что появилось очень много 
новых университетов. Если к 
концу существования СССР в 
нашей республике насчитывалось 
в общей сложности 55 высших 
учебных заведений, то спустя 
десять лет их количество достигло 
почти двухсот – они открывались 
даже в райцентрах. Потом 
государство вполне резонно 
занялось их оптимизацией, и 
сегодня в Казахстане около 130 
вузов. Однако среди них есть 
немало таких, которые не имеют своих общежитий.

Если исходить из данных официальной статистики, 
то на начало 2017/18 учебного года ситуация 
выглядела следующим образом. В целом по стране 
чуть больше 200 тысяч студентов вузов, или 
около 40 процентов от общего их числа, являлись 
иногородними. Потребность в койко-местах в 
общежитиях оценивалась в 65 тысяч, причем более 
половины ее приходилась на Алматы (22 тысячи) 
и Астану (15 тысяч). Кроме того, требовались 10 
тысяч койко-мест для учреждений технического и 
профессионального образования (ТиПО). Итого 75 
тысяч. Именно эту цифру назвал первый президент 
РК Нурсултан Назарбаев, когда еще раз обратил 
внимание на данную проблему, выступая в начале 
прошлого года перед депутатами парламента со 
своими пятью социальными инициативами. И именно 
для такого количества студентов он распорядился 
открыть новые общежития за период до конца 2022 
года.

В государственной программе развития образования и науки особое место отведено обеспечению студентов 
высших и средних специальных учебных заведений местами в общежитиях. Это действительно очень важная 
задача, поскольку дефицит таких мест и соответственно необходимость платить значительные суммы за аренду 
квартир нередко становится серьезной проблемой для юношей и девушек, особенно из малообеспеченных семей.

Как и указано в госпрограмме развития науки 
и образования, эта работа ведется на основе 
использования механизма государственно-частного 
партнерства (ГЧП). Схема тут следующая. Вузы 
находят инвесторов, те строят общежития, а 
государство через АО «Финансовый центр» как бы 
в рассрочку компенсирует их расходы. В расчете на 
каждое койко-место будет выделяться ежегодная 
компенсация в размере 122 МРП (в нынешнем году 
это 308050 тенге). Установленный срок окупаемости 
– восемь лет, в течение которых возмещение затрат 
на одно место составит порядка 2,5-2,6 миллиона 
тенге. Если общежитие рассчитано, допустим, на 400 
мест, то государство за весь этот период выплатит 
инвестору в общей сложности более миллиарда 
тенге - примерно во столько же и обойдется 
возведение такого здания. Оно будет находиться в 
собственности инвестора, то есть выгода для него 
очевидна. В то же время государство оговаривает, 
что целевое назначение здания (студенческое 
общежитие) не должно меняться в течение двадцати 

лет. Несколько иной механизм 
финансирования предусмотрен 
для тех случаев, когда под 
общежития перестраиваются 
другие – уже существующие – 
здания.

И уже в прошлом 2018 году 
по республике были введены 
несколько общежитий, в 
которых суммарное количество 
койко-мест составило более 
2,8 тысячи. Это в основном 
те здания, строительство 
которых вузы некогда 
начали за счет собственных 
средств (некоторые 
из-за недостаточного 
финансирования были 
временно заморожены), но на 
которые затем распространили 
вышеупомянутый механизм 
ГЧП. В частности, два новых 

больших общежития появились в южной столице – для 
студентов Казахского национального медицинского 
университета (на 512 мест) и Казахского инженерно-
технологического университета (на 400 мест).

Как уже говорилось выше, в Алматы, где 
расположено около полусотни вузов, потребность 
в общежитиях наиболее высокая. Поэтому и 
масштабы строительства будут соответствующими. 
Как сообщили в прошлом году городские власти, 
до конца 2022-го планируется ввести ни много ни 
мало около четырех десятков общежитий почти на 
20 тысяч койко-мест. Строительство некоторых из 
них уже идет полным ходом, под другие выделены 
земельные участки. В поиске инвесторов и компаний-
застройщиков вузам активно помогает региональная 
палата предпринимателей.

Серьезно взялись за эту работу и в Шымкенте, 
где потребность в койко-местах испытывают более 
восьми тысяч студентов. Весной нынешнего года 
новое общежитие получил один из крупнейших 

вузов этого города республиканского значения – 
Южно-Казахстанский педагогический университет. И 
теперь 350 его учащихся имеют возможность жить в 
комфортных условиях, не тратясь на дорогостоящую 
аренду квартир. Плюс начато строительство двух 
общежитий (одно на 350, другое на 200 мест) с 
использованием механизма ГЧП – соответствующий 
договор с АО «Финансовый центр» уже подписан. 
Свой вклад решила внести и социально-
предпринимательская корпорация «Шымкент», 
которая обязалась построить несколько общежитий 
на собственные средства.

В городе Петропавловске (областной центр 
Северо-Казахстанской области) на основе 
государственно-частного партнерства решено ввести 
в 2019-2020 годах четыре студенческих общежития. 
Но здесь речь идет не о строительстве новых 
зданий, а о реконструкции и переоборудовании уже 
имеющихся. А взялась за это дело компания «Сион-
Норд». В частности, она выкупила и капитально 
отремонтировала пустовавшее здание, в котором 
теперь живут около трехсот студентов Северо-
Казахстанского государственного университета. 
Новоселье состоялось три месяца назад. Построив 
это здание, инвестор взялся за другое и собирается 
устроить в нем общежитие квартирного типа более 
чем на триста юношей и девушек. Кроме того, он 
рассматривает возможность строительства нового 
дома для студентов, благо условия ГЧП компания 
считает достаточно привлекательными для себя.

А в Алматинской области первым делом решили 
улучшить условия жизни тех, кто обучается в 
колледжах и других учебных заведениях системы 
ТиПО. И уже совсем скоро, осенью нынешнего года, 
планируется завершить строительство общежития 
на 288 мест в Талдыкоргане. Под него отвели 
«долгострой» - недостроенное здание гостиницы. 
Впрочем, и о студентах вузов здесь позаботятся. 
В общей сложности планируется ввести в строй 11 
общежитий (один, уже упомянутый, - в нынешнем 
году, три – в следующем, а остальные – в 2021-2022 
годах), рассчитанные суммарно более чем на две 
тысячи учащихся высших и средних специальных 
учебных заведений.

В Мангистауской области решили в ближайшие два 
года построить шесть общежитий. Начата работа в 
этом направлении и в Кызылординской области. Да и 
вообще, в стороне от нее не собирается оставаться ни 
один регион Казахстана. А значит, можно надеяться 
на то, что к концу 2022 года, как и запланировано, 
проблема нехватки мест в общежитиях останется в 
прошлом.

 Нурлан бАЕКЕНОВ.
сАМ.
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Наши сведения основаны на архивных данных, а также 
сведениях краеведа, жителя Баянаульского района 
Алтынбека Курманова, благодаря которым мы вольны 
утверждать, что Едиге бий Төлебайұлы  - казахский бий 
и оратор из рода Айдабол племени Аргын Среднего жуза. 
Он объединял казахский народ в годы исторического 
бедствия, призывал на борьбу против джунгарского 
нашествия, и был одним из восьми советников 
Абылай хана в XVIII столетии. К тому же Едиге би – 
родоначальник рода Айдабол Едиге. 

Едиге би родился в семье батыра Толебая в XVII 
веке. Документально зафиксировано, что Толебай батыр 
28 октября 1718 года вел переговоры с сибирским 
губернатором М. П. Гагариным.

 Родословие (шежире) Едиге выглядит следующим 
образом: Алаш - Жанарыс - Кара Ходжа - Аргын - Кутан 
(Кодан) - Мейрам - Суюндик - Сугыншы - Чуманак - 
Кулболды - Айдабол - Жанкозы - Толебай - Едиге.

В зафиксированных Машхур-Жусупом Копейулы 
народных преданиях имеются сведения о потомке бия 
Айдабола, представителем родовой ветви Жанкозы - 
Едиге Толебайулы. 

Во время экспедиции в урочище Мурынтал, 
расположенном на территории Жанатлекского аульного 
округа местные жители обратили внимание современных 
исследователей на огромный камень - валун, примерно в 
полтора раза превышающий рост взрослого человека. В 
народе этот камень именовался - камень Едиге би (Едіге 
бидің тасы). 

Согласно легенде Едиге би, восседая на этом камне, 
осуществлял свою судебную деятельность, обращался 
к народу с призывами объединения в борьбе против 
джунгарского нашествия. В народе его восхваляли таким 
выражением: «Едиге би цену мужчины (ер) решал двумя 
словами» («Ердің құнын екі ауыз сөзбен шешеді»). 

Едиге би входил в состав авторитетнейшего Совета 
биев при хане Тауке и участвовал в составлении степного 
свода законов «Жеты-Жаргы, являлся одним из восьми 
советников Абылай хана. Хотя прямых письменных 
свидетельств, удостоверяющих данные сведения, как 
в материалах М. Ж. Копейулы, так и в других работах 
дореволюционных авторов обнаружены не были. 
Косвенным подтверждением этому факту, может 
послужить лишь то обстоятельство, что М. Ж. Копейулы 
в своих рассказах о Едиге би неоднократно упоминает 

трех величайших биев казахского народа - Толе би, 
Казыбек би и Айтеке би.

Едиге является родным отцом Шон би Едигеулы 
(1764-1836). По словам писателя Калмухана Исабаева, 
он стал первым старшим султаном, который вышел из 
простонародья и объединил четыре рода у Баянаула. Его 
деятельность в качестве бия была показана известным 
ученым исследователем С. Дауытовым словами 
исследователя родословных М. Ж. Копейулы: «М. Ж. 
Копеев кратко пересказал в шежире беседу между Толе 
бием и Едиге бием». Едиге, увидев аул Толе-бия, сказал 
с восхищением: «По стране справедливого бия не будут 
распространяться ссоры, по земле справедливого царя 
не будут ходить враги».

Представителями этого рода были знаменитый 
Шон би, выходец из простого народа, ставший 
впоследствии ханом. Торайгыр би - предок известного 
поэта Султанмахмута Торайгырова, известного 
кинорежиссера Шакена Айманова, искусного мастера 
Камара Касымова, изготовившего своими руками 
музыкальные инструменты для домбрового оркестра 
имени Курмангазы в Алматы, а также основатель 
казахской энергетики, Герой Советского Союза Шапык 
Шокин - вот неполный список видных деятелей разных 
сфер, чьи имена были занесены золотыми буквами в 
историю Казахстана. 

В целом, не вызывает никаких сомнений тот факт, 
что Едиге би, ушедший из жизни в 1780 годы, славный 
сын всего казахского народам, чей прах покоится на 
территории Ерейментауского района Акмолинской 
области. 

Еще один исторический факт: на топографической 
карте статиста Щербина, составленной в 1897-1898 
годы по царскому указу при переписи населения, точно 
указано место захоронения Едиге бия и название 
одноименной речки. Копия карты-схемы сохранилась 
как в Санкт- Петербургском музее Кунсткамере, так и в 
фонде Катанаева архива города Омска. 

В 1954-55 годы, когда в Казахстане началось освоение 
целинных и залежных земель, многие каменные оградки 
и исторические памятники исчезли. Места захоронения 
предков попали под плуг тракторов. Слава Всевышнему, 
благодаря данной карте нашлось место захоронения 
знатного бия. Теперь здесь установлена железная 
оградка вокруг могилы с широким охватом всей 
территории обезличенных древних захоронений. 

Суюндык Ахметжанов - прямой потомок бия, 
директор ГНПП «Жасыбай» помимо благих пожеланий 
ерейментаусцам, порадовал исследователей еще одним 
интересным сообщением. 

Группа всадников, следующая по маршруту «Астана-
Буйратау-Жасыбай» в 2016 году впервые направились 
в путешествие, и проехала в общей сложности 450 
километров. На следующий год конные туристы 
открыли прямой одноименный маршрут, исследовав 
удобный и приемлемый путь для налаживания 
туристических маршрутов двух казахстанских областей. 
Все это является добрым почином, направленном на 
встречу гостей ЭКСПО-2017, и на тесную связь двух 
национальных природных парков Буйратау и Жасыбая. 

В состоявшейся церемонии презентации 
туристического маршрута приняли участие заместитель 
акима района Абай Альжанов, секретарь раймаслихата 
Кайрат Махметов, руководитель отдела культуры и 
развития языков Сайлау Жылкибаев, председатель 
райсовета ветеранов труда и тыла Толеген Абдин, а 
также прибывшие жители соседних сел Ажы, Малтабар 
и города Ерейментау, проявившие живейший интерес и 
внимание к этому знаменательному событию. 

Представители соседней области, гости, строители-
каменщики, несмотря на изнурительную жаркую погоду, 
в короткий срок времени совершили огромное дело 
на территории Ерейментауского района, что стало 
примером патриотического воспитания для молодежи. 

Очень хочется, чтобы 
мини-мавзолей Едиге 
бия в перспективе не 
остался без внимания 
сельчан, и превратился 
в ценную реликвию, в 
место почитания памяти 
для всех жителей и 
гостей села, всего 
района в целом. Будет 
правильным вариантом 
сохранения памяти то, 
что если педагоги района 
во время учебного года 
будут организовывать 
групповую экскурсию 
учащихся с объяснением 
исторического прошлого. 

Думается, что теперь 
и школьникам, и 
студенческой молодежи, 
при следовании на 
поезде сообщением 
Кокшетау-Ерейментау, 
Астана-Павлодар и 
при приближении к 

селу Тайбай будет 
объявляться на двух 
языках: остановка 
«Станция Едиге», 
они узнают и поймут 
смысл названия данной 
ж е л е з н о д о р о ж н о й 
станции.

Едиге би Толебайулы 
жил в середине XVII - 
начале XVIII веков. Он 
был казахским бием 
и оратором. Едыге 
би входил в состав 
а в т о р и т е т н е й ш е г о 
Совета биев при хане 
Тауке и участвовал в 
составлении степного 
свода законов «Жеты – 
Жаргы».

Казахский народ всегда 
гордился легендарными 
п о л к о в о д ц а м и , 
з а щ и щ а в ш и м и 
рубежи Родины от 
захватчиков, певцами- 

импровизаторами, воспевавшими их подвиги. Кроме 
них в летописи истории страны навечно вошли имена 
знатных биев, которые своими мудрыми, обдуманными 
советами, решениями примиряли спорящие стороны. 
Религиозные деятели тех времен проповедовали 
среди населения свод духовных знаний и нравственное 
воспитание. 

В окрестностях Ерейментауского района немало 
исторических мест, названных в честь личностей, имена 
которых нынешнее поколение свято чтит и поминает 
добрым словом. Ярким свидетельством тому являются 
места их захоронений, курганы и мазары, старинные 
памятники, надписи, сделанные на основе арабской 
графики, которые с течением времени могут исчезнуть. 
Если вникнуть глубже в их значение, в них скрыты 
секреты эпохи, исторические сведения прошлого. По 
инициативе представителей нынешнего поколения, при 
их спонсорской поддержке, благотворительной помощи 
ежегодно следует проводить реставрационные работы, 
обновлять памятники. 

Жители села Ельтай Тайбайского аульного округа 
стали свидетелями яркого исторического события, 
имеющего огромное воспитательное и патриотическое 
значение и яркого примера благотворительности. 
Здесь заново поднялся старинный мазар Едиге бия 
Төлебайұлы на месте его захоронения с установкой 
памятника высотой 4,5 метра из естественного камня, на 
котором отдельно оформленным фрагментом смотрится 
текст и знак полумесяца в верхней части.  

Проведена закладка стен из двухцветного природного 
камня, доставленного специально для этой цели из 
Баянаульского района соседней Павлодарской области. 
Каменщики, опытные специалисты своего дела Санат 
Кожамбердин, Мейрхан Батталов, Ержан Тургунбаев, 
Ержан Манзулов, Еркебулан Бекбаев, Маргулан 
Укубасов, Ерлан Токсанов, Ерлан Сартаев, Куандык 
Абулов, Максутхан Оразбеков, Кизат Туманбаев, 
Манат Жумадилов, Али Адамбеков, Мейрамбек Бокеев, 
Еркеш Елубаев, Какимжан Аманов, Бекболат Бектасов, 
Жолдыбек Есманов, Ерлан Токтамысов, несмотря на 
знойную погоду, старались качественно выполнить 
работу. Отесанные камни по стандартной форме 
укреплялись раствором цемента. 

Любое благое дело зависит от финансовых вливаний. 
В этих целях руководители ряда крестьянских 
хозяйств Баянаульского района Павлодарской области 
Алдамжар Алтынбеков, Сембай Адамбеков, Мурат 
Жумадилов, Аллаберген Каратаев, индивидуальные 
предприниматели Ермухан Ахметжанов, Алмас 
Батталов, краевед Алтынбек Курманов, директор ГНПП 
«Баянауыл» Суюндык Ахметжанов оказали спонсорскую 
помощь. Организаторы, рабочие - все они выходцы 
из села «Жаңа тілек», прямые потомки Едиге бия. 
Водитель Дмитрий Бойко оказал содействие в доставке 
необходимых строительных материалов с территории 
соседней области к месту захоронения. 

В этот же день произошла церемония презентации. 
Инициатор миссии, Заслуженный работник РК, поэт 
Сайлау Байбосын кратко разъяснил суть начатого 
дела баянаульцев, нацеленного на увековечение 
памяти видного деятеля судебной системы, своего 
рода медиатора, в качестве яркого примера для 
будущих поколений. Аким района Ермек Нугманов, 
присутствовавший на данном торжестве, отметил, что 
сегодняшний шаг гостей посвящается к предстоящему 
историческому событию в жизни Казахстана - к 25-летию 
Независимости Республики, что имеет глубокий смысл в 
патриотическом воспитании молодой поросли. Выразил 
слова благодарности потомкам великой исторической 
личности за организацию благого дела, акиму аульного 
округа Жанату Жаншуакову, коллективу сельской 
основной школы в лице ее директора Багили Кусаиновой, 
жителям села за доброжелательную встречу и 
теплый прием гостей. 
Свое мнение выразили и 
аксакалы села, и гости, где 
звучали не только теплые 
слова признательности 
и пожелания достойной 
своих предков молодежи, 
способной сохранить 
культурное и историческое 
наследие. 

Настал торжественный 
момент исторически 
важного мероприятия. При 
спуске белой занавеси с 
памятной доски руками 
акима района Ермека 
Нугманова и ветерана труда 
Максута Баймурынова 
все с чувством гордости 
и волнения обратили 
внимание на постамент 
с высеченным именем 
со строками авторского 
стихотворения Сайлау 
Байбосына. И в душе 
каждого из участников 

торжества сформировалось особое впечатление. Имам 
села Ельтай Кабыл Ясынбек прочитал суры из Корана в 
честь памяти Едиге бия и имен всех предков, ушедших 
в иной мир. 

В здании школы при спонсорской помощи баянаульцев 
был дан поминальный обед, где гостей обслуживал 
коллектив учебного заведения. 

И еще один пример, когда памятник государственным 
деятелям XVII-XVIII века Шон би Едигеулы и Шорман 
би Кушикулы торжественно открыли в селе Баянаул 
(Павлодарская область) 13 сентября 2011 года.

Они происходили из простого народа, но он возвысил 
их до уровня ханов – это было сказано про баянаульских 
биев Шона и Шормана. Ученый-этнограф Чокан 
Валиханов писал в своих трудах: «В округе Баянаула 
торе (султаны) не имели особого влияния, потому как 
народом здесь управляли бии. Особенно популярными 
в народе были Шон би из рода Айдабол и Шорман би из 
рода Каржас».

Известный писатель, ветеран Великой Отечественной 
войны, уроженец Баянаула Калмукан Исабаев написал 
книгу «Шон би».

Образы влиятельных биев, имена которых сохранились 
в памяти баянаульцев и истории Казахстана, создал 
карагандинский скульптор и архитектор Жаубасар 
Калиев. Изваяние мудрецов, отлито из бетона и покрыто 
бронзовой краской, установлено на высокий постамент 
и размещено на центральной улице Сатпаева села 
Баянаул.

Открытие памятника, в котором приняли участие 
аксакалы, потомки Шон бия и Шорман бия, писатель 
Калмукан Исабаев, аким района Ернур Айткенов, 
депутаты районного маслихата, начальники отделов, 
работники государственных учреждений, директора и 
учителя, а также учащаяся молодежь и приглашенные 
гости стало знаковым событием в жизни региона.

Ветеран района, один из инициаторов открытия 
памятника Мурат Рахметов напомнил землякам об 
огромной роли биев в решении важных для степняков 
вопросов, о традициях управления родом, о значении 
народной мудрости, сохраненной и помноженной 
столетиями мудрыми аксакалами.

Новый объект культуры района построен на четыре 
миллиона спонсорских тенге, среди меценатов названы 
- ТОО «Богатырь Комир», ТОО «Майкубен-Вест», АО 
«Майкаинзолото», ТОО «Реал-Строй-ПВ», ТОО «Гамма», 
АО «Евроазиатская энергетическая корпорация», многие 
частные предприниматели, выходцы из Баянаула, и 
другие неравнодушные люди.

Торжественный момент - перерезана лента акимом 
Баянаульского района Е. Н. Айткеновым и писателем 
К. Исабаевым, спадает белое покрывало и взору 
баянаульцев открылся гранитный постамент высотой 2,4 
метра с восседающими фигурами биев Шормана и Шона. 
Бии словно вновь обращаются к потомкам с мудрыми 
словами и пожеланиями сохранить мир и согласие, 
приумножать славу независимой Родины и делать все 
для её процветания.

Учащиеся школ возложили цветы к подножию нового 
памятника. 

После торжественного открытия, мероприятие 
продолжилось в районном доме культуры, где прошла 
беседа на тему «Бабалар рухына тағзым», а затем в 
центральной мечети «Муса мырза» прошел поминальный 
обед, посвященный памяти предкам.

Открытие памятника баянаульцы посвятили 
20-летию независимости Республики Казахстан, и они 
уверены, что мудрость биев, непоколебимость людей, 
имевших мужество оказываться всегда на стороне 
справедливости, несмотря ни на какие сложности, – 
достойный пример для нынешнего поколения. 

Андрей бЕРЕзиН, 
писатель-историк.

Из мудрости вытекают следующие 
три особенности: выносить 

прекрасные решения, безошибочно
 говорить и делать то,

 что следует.
Демокрит

Казахские историки по истории 
XVIII – XIX веков представляют 
историко-биографические циклы о 
таких популярных личностях, как 
Аз-Тауке, Абылай, бухар-жырау, 
Казыбек би, Толе би, Абулмамбет-
хан, Абулхаир-хан, богембай-батыр, 
Карасай-батыр, Кабанбай-батыр, 
Кенесары-хан, Наурызбай-султан, 
Едиге би, Шон би…

Кем был Едиге би Толебайулы 
живший на порубежье XVII - XVIII 
веков в Казахском ханстве? Какие 
заслуги имел перед народом, чем 
он прославил своё имя и почему мы 
сегодня вспомнили о нём? 



о разном6 №33 (493) жұма, 6 қыркүйек, 2019 жыл www.bsh.kz

Открылась школа перед войной, в 1939 году, 
тогда еще в поселке Текели. Она была семилетней, 
рассчитанной на 280 мест.

За эти годы у штурвала стояло 12 директоров. 
Первым был назначен Степан Ковбатюк.

Из воспоминаний 89-летней Антонины Дашкевич, 
учителя этой школы,

в настоящее время живет в Текели: «В школу 
я пришла 1 августа 1948 года. В то послевоенное 
время было голодно и холодно. Не было одежды 
и обуви. Класс у меня набрался в 42 человека. 
Два мальчика приносили с фермы лук и печеную 
картошку, мы все вместе это ели на перемене. 
Класс был очень дружный, послушный, хотя мне 
было только 18. Директором школы был военный 
человек, недавно вернувшийся с фронта, без ноги, 
Степан Павлович Ковбатюк. Таких умных, добрых, 
сердечных людей я не встречала…».

В разные годы школу возглавляли Сергей 
Воробьев, Василий Брежнев, Николай Шабелин, 
Валентина Прошкина, Николай Жилкин, Раиса 
Гусарова, Сагдия Тасбулатова, Лариса Бирюкова, 
Гульжахан Коштаева, Назгуль Биболова, Асан 
Турсынгалиев. С прошлого года учебным 
заведением руководит Айдын Маликов.

В 1960-1970-х годах средняя школа №2 (этот 
статус она приобрела в 1952 году) считалась 
лучшей в городе, тогда в ней обучалось более 
полутора тысяч учеников.

За восемь десятилетий здесь проработало немало 
талантливых учителей. Трое из них - Веталия 
Голоскокова, Антонина Горбенко и Людмила 
Ахмадуллина - были удостоены звания «Отличник 
просвещения». Людмила Николаевна – поэт, член 
литературного объединения «Радуга», соавтор 
гимна Санкт-Петербурга. Ее стихи хранятся в 
музеях-мемориалах «Пискаревское кладбище» и 
«Брестская крепость». Галина Лаптева в 1986-м 
получила звание «Старший учитель», а в 1991-м – 
«Учитель-методист».

Много лет посвятили  школе Агриппина 
Возженникова, Тамара Беседина, Эрика Рихтер, 
Людмила Лысенко, Валентина Терехина, Надежда 
Падалко, Марина Каленикова, Людмила Эдилова, 
Лариса Величко, Ольга Журавлева, Ибрагим 
Гусенов и другие.

В сороковых годах прошлого столетия учащихся, 
окончивших школу «на отлично», не поощряли ни 
медалями, ни Почетными грамотами. Но их имена 
остались в истории. Это Валентин Седач и Зинаида 
Донцова. Позже среди выпускников было немало 
золотых медалистов.

С 1997 по 2004 годы СШ №2 носила статус 
неполной средней школы. Численность учащихся 
в эти годы составляла 43-48 человек. В 2006-м ей 
вернули статус средней школы. С 2006 по 2013 
годы 7 выпускников по результатам ЕНТ получили 
гранты на бюджетное отделение в вузы. В 2015-
м открылся первый класс с казахским языком 
обучения, сейчас их уже 4, планируется открыть 
еще несколько.

Учащиеся школы неоднократно становились 
победителями и призерами научных 
республиканских конференций, областных и 
республиканских спортивных соревнований. 
Виктория Односумова в 2010 году получила звание 
мастера спорта по тяжелой атлетике, затем – по 
пауэрлифтингу.

Выпускники школы – уважаемые люди, вносящие 
вклад в развитие нашего города. Среди них Мария 
Куракова – ветеран образования, бывший директор 
СШ №1, Жумагыз Жамабаева – пенсионер, бывшая 
управляющая Текелийским филиалом Народного 
банка, Александр Сидехменов – врач-кардиолог, 
педиатр, Людмила Макаренко – ветеран ТОО 
«Текелийский энергокомплекс», Нина Пискунова 
– заместитель руководителя отдела занятости 
и социальных программ, предприниматели 
Байболат Байботша и Талгат Тонкерис и другие. 
Многие трудятся на ответственных постах в разных 
регионах республики и за рубежом.

В этом учебном году  в школе насчитывалось 20 
педагогов  и 96 учащихся.

Коллектив школы придерживается лучших 
традиций своих предшественников – давать детям 
качественные знания, воспитывать ребят в духе 
патриотизма и любви к своей Родине.

Татьяна КОзЛОВсКих,
г.Текели.

Электронные учебники избавят школьников 
от тяжёлых рюкзаков. Однако это не главное 
их преимущество. Они позволяют получать 
больше знаний, прослушивать материал 
неограниченное количество раз и сразу же 
узнавать число правильных ответов на 
задания.

Разберёмся, что представляют собой 
электронные учебники и какие издательства 
в Казахстане занимаются их разработкой.

№1. ЧТО ТАКОЕ
эЛЕКТРОННый уЧЕбНиК?

Электронный учебник – это электронный 
учебный курс, в котором информация по 
дисциплине представлена в виде текста, 
рисунков, видео, аудио, анимации и других 
графических средств.

Развитая система связей и поиска 
позволяет мгновенно переходить от одного 
раздела или фрагмента учебника к другому. 
Узнать, насколько хорошо усвоен материал, 
можно сразу же, выполнив интерактивные 
задания. Электронный учебник может иметь 
online- и offline-версию. Он может быть 
записан на CD-диск или другой носитель 
либо размещён на сайте в интернете.

№2. эТО ТО ЖЕ сАМОЕ, 
ЧТО и буМАЖНый уЧЕбНиК?

Нет. Первые учебники в электронном 
формате действительно лишь дублировали 
бумажные. Сейчас в интернете размещено 
много таких оцифрованных учебников в 
формате PDF, DOC, EPUB, FB2. Встречаются 
учебники в виде презентаций в Power Point. 
Все это можно назвать лишь электронной 
версией учебника.

Чтобы сделать электронный учебник, 
недостаточно просто перевести его 
содержимое в электронный вид. Его надо 
дополнять интерактивными компонентами: 
роликами, иллюстрациями, играми.

№3. ЧЕМ КАЧЕсТВЕННО 
эЛЕКТРОННый уЧЕбНиК 

ОТЛиЧАЕТся ОТ буМАЖНОгО?
В отличие от бумажных изданий цифровые 

учебники не статичны, а динамичны и 
содержат мультимедийное наполнение, 
отмечает заместитель директора по 
производству издательства "Келешек-2030" 
Ольга Лосенко.

"Их функционал также намного шире 
и разнообразнее, чем у статичных 
форм изданий. Учебники доступны как 
на казахском, так и на русском языке. 
Причём при необходимости этот 
доступ можно обеспечить в пределах 
одного цифрового издания. Кроме того, 
цифровые учебники решают проблему 
тяжёлых школьных рюкзаков: детям 
больше не нужно носить учебники в 
школу и домой", – говорит Ольга Лосенко.

№4. ШКОЛы КАКих сТРАН
 уЖЕ ПЕРЕШЛи НА 

эЛЕКТРОННыЕ уЧЕбНиКи?
Ещё ни одна страна мира полностью не 

отказалась от бумажной версии учебников. 
Но есть страны, где опыт введения 
электронных учебников в школах успешен. 
Среди них – Испания, Венгрия, Бразилия, 
Сингапур, Финляндия и Эстония.

Попытки массового внедрения электронных 
учебников были в Южной Корее, России и 
других странах. К примеру, в 2011 году АО 
"Роснано" представило электронную книгу 
Plastic Logic 100 в качестве перспективного 
электронного учебника для российских школ. 
Однако проект не имел успеха.

№5. КТО зАНиМАЕТся 
ВыПусКОМ эЛЕКТРОННых 

уЧЕбНиКОВ В КАзАхсТАНЕ?
Заместитель директора Республиканского 

научно-практического центра "Учебник" Саят 
Омаров сообщил, что на экспертизу свои 
электронные учебные издания за последние 
два года им представляли следующие 
издательства:

•"Келешек-2030";
•"Алматыкiтап баспасы";
•Образовательный портал Bilim Media 
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Group;
•Национальный научно-практический 

образовательный центр "Бөбек";
•УО "Центр педагогических технологий 

информатизации образования";
•АО "Национальный центр 

информатизации";
•ТОО "Новые образовательные 

технологии".
Есть и другие разработчики, продукция 

которых пока не проходила официальную 
процедуру экспертизы.

№6. КАКую эКсПЕРТизу ПРОхОдяТ 
эЛЕКТРОННыЕ уЧЕбНиКи?

Электронные учебники, как и бумажные, 
проходят 8-ступенчатую экспертизу в 
центре "Учебник". Учебные издания и пакет 
сопроводительных документов поступают 
туда через Госкорпорацию "Правительство 
для граждан". Экспертиза занимает 60 
календарных дней. В заключении эксперты 
пишут один из выводов:

•"рекомендуется к использованию в 
организациях образования";

•"требует доработки";
•"не рекомендуется к использованию в 

организациях образования".
На доработку учебника у авторов есть 

30 дней с момента получения заключения, 
затем они снова должны подать учебник 
на экспертизу и ждать новых результатов. 
Повторно на доработку учебник не 
отправляется.

№7. КАКиМ ТРЕбОВАНияМ 
ОТВЕЧАЕТ хОРОШий 

эЛЕКТРОННый уЧЕбНиК?
Подготовка качественного электронного 

учебника – сложный процесс, требующий 
участия ряда специалистов: редакторов, 
дизайнеров, верстальщиков, программистов. 
Разработчики следят за качеством учебника 
и его эргономичностью. В числе требований 
к электронному учебнику:

•гипертекстовое изложение материала;
•простая навигация;
•наличие иллюстраций;
•тестовые или другие контролирующие 

задания к каждой теме;
•различные уровни сложности материала и 

упражнений.
Содержание должно полностью 

соответствовать типовой программе.
№8. В ЧёМ ПРЕиМущЕсТВА 

эЛЕКТРОННых уЧЕбНиКОВ?
В ближайшем будущем электронные 

учебники станут неотъемлемой частью 
обучения благодаря своим преимуществам. 
Они позволяют задействовать в процессе 
учёбы разные каналы восприятия 
информации.

Если ребёнок лучше воспринимает 
информацию на слух, он может её 
прослушать, а если визуально, то 
просмотреть видеофрагменты и анимацию. 
Среди других достоинств электронных 
учебников эксперты отмечают:

•доступность в любое время и с любого 
устройства;

•возможность поиска информации;
•интерактивность;
•объективность при выставлении 

баллов;
•различные уровни сложности 

заданий;
•условия для опережающего 

чтения;
•возможность повторить 

пройденный материал.
№9. В КАКих ШКОЛАх 

КАзАхсТАНА уЖЕ 
ПРиМЕНяюТся эЛЕКТРОННыЕ 

уЧЕбНиКи?
В 2018-2019 учебном году в 

Казахстане прошёл пилотный 
проектпо введению электронных 
учебников издательства 
"Алматыкiтап баспасы". По словам 

вице-президента компании по издательской 
деятельности Рано Ануар, в проекте приняли 
участие 350 педагогов и тысяча учеников 3, 6 
и 8 классов.

Электронные учебники издательства 
"Келешек-2030" тоже доступны для 
общеобразовательных школ, отмечает 
Ольга Лосенко.

"Первая – внутренняя – экспертиза 
и апробация цифровых учебников с 
привлечением опытных педагогов, 
творческих групп специалистов-
предметников, городских методических 
объединений учителей проводится 
методическим советом издательства 
ещё на этапе разработки цифровых 
изданий. Это тщательная проверка 
на соответствие типовым учебным 
программам, дидактическим, 
методическим, психологическим, 
эстетическим, гигиеническим 
требованиям", – поясняет Ольга Лосенко.

№10. Будут ли электронные учебники 
бесплатными?

Информация о том, будут ли учебники в 
бесплатном доступе или за них по примеру 
зарубежных стран введут плату, будет 
доступна в будущем. В Эстонии, например, 
плата за 150 учебников составляет 40-
50 евро в год, расходы несёт государство. 
Вопрос обеспечения детей гаджетами 
для работы с электронными учебниками 
также находится на стадии обсуждения: 
рассматривается возможность привлечения 
спонсоров для закупки планшетов детям из 
малообеспеченных семей.

№11. КАКОЕ ПРиЛОЖЕНиЕ 
сКАЧАТЬ, ЧТОбы ПОЛуЧиТЬ 
эЛЕКТРОННыЕ уЧЕбНиКи?

Воспользоваться электронными 
учебниками ТОО "Bilim Media Group" можно, 
зарегистрировавшись на сайтах bilimland.kz, 
itest.kz, twig-bilim.kz и imektep.kz.

Издательство "Келешек-2030" поставляет 
в школы электронные учебники для 7-11 
классов на дисках – по утверждённому 
перечню МОН, сообщают в компании.

Библиотека электронных учебников 
издательства "Алматыкiтап баспасы" 
доступна на платформе opiq.kz (это 
эстонская платформа, с которой 
сотрудничает казахстанское издательство; 
"опик" в переводе означает "учебник"). Войти 
в библиотеку можно с любого устройства – 
ПК, ноутбука, планшета, смартфона. Сайт 
автоматически подстраивается под его 
формат.

№12. КАК уЧиТЬся, 
ЕсЛи ОТКЛюЧАТ 

эЛЕКТРиЧЕсТВО и иНТЕРНЕТ?
Электронные учебники не отменяют 

бумажных. Ученики будут получать в 
пользование и те, и другие. Домашние 
задания идентичны, поэтому выполнять их 
можно как по книге, так и по электронному 
учебнику.

При сбоях в работе интернета может быть 
использована offline версия учебника.

№13. НЕ исПОРТяТ Ли дЕТи
 сЕбЕ зРЕНиЕ из-зА РАбОТы 
с ПЛАНШЕТОМ/НОуТбуКОМ?

Санитарные нормы позволяют 
школьникам заниматься по электронным 
учебникам не больше 20 минут в течение 
урока, подчёркивает Рано Ануар. При 
необходимости дети могут увеличивать 
изображение, чтобы лучше разглядеть 
детали.

Шрифты и кегли для электронных 
учебников стандартизированы, цветовая 
гамма рекомендована в сдержанных, 
спокойных оттенках. При соблюдении 
гигиенических норм как в учебное, так 
и во внеурочное время, использование 
электронных учебников зрению детей не 
навредит.

Informburo.kz.
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Ұлттық білім беру парадигмасы, оның басты 
ұстанымдары жоғары білімді маманға ерекше міндет 
артып отырғаны белгілі. Өйткені, елімізде бәсекеге 
қабілетті 30 елдің қатарына жеткізетін, соған мүмкіндік 
жасайтын, ең алдымен, білімді де білікті маман екені 
даусыз.
Демек, еліміздің экономикасын дамытатын, 

мәдениетін көтеретін ХХі ғасырдың маманы қандай 
болу керек дегенде, ең алдымен, өз халқының баға 
жетпес байлығы, төлқұжаты ана тілін жетік білетін, 
оның сан алуан қырларына бойлай алатын тілдік тұлға 
болуы міндетті.
Өйткені, тілін сүйген, оны қадірлей білген адам өзін де, 

өзгені де, мәдени құндылықтарын да бағалай алады. 
Тілдік тұлға тілде бейнеленген ақиқатты қолданып қана 
қоймайды, тіл арқылы ақиқаттың өзін рационалды, 
эмоционалды мақсатта бейнелейді. Сондықтан тілдік 
тұлға – өз санасында ақиқатты бейнелеуші ғана емес, 
оны санада қайтара жаңғыртушы қасиетке ие белсенді 
әрекет иесі.
Адамды, оның жан дүниесін тілінен тыс зерттеуге 

болмайды. Сондай-ақ, тілді де адам арқылы, адамның 
жан дүниесі арқылы зерттемей болмайды. Адам – өз 
сөзінің иесі, өз сөзінің қожасы болса, тілдің иесі де, 
қожасы да – халық. Дәлірек айтсақ, тілдің субъектісі, 
біріншіден – тілдік тұлға (жеке адам, тілді тұтынушы), 
екіншіден – халық, ұлт (тілдік ұжым). Тіл – ұлттық 
мәдениеттің коды. Тіл – халықтың мәдениеті мен 
қуатының көрінісі.
Елбасының «Қазақстанның болашағы – қазақ 

тілінде» деген ұраны да тілдің осындай құдіреттілігінен 
туындап отыр. Қазақ тілінің руханиятымыздың өзегі 
болуы да, мемлекеттік тіл мәртебесін, әлеуметтік 
жауапкершілігін сақтай алуы да оны өз деңгейінде 
бар болмысымен қиюын тауып, қисынын келтіре 
қолданумен байланысты.
ҚР Президенті Н.Ә.Назарбаев 2012 жылғы «Қазақстан 

– 2050» стратегиясы – қалыптасқан мемлекеттің жаңа 
саяси бағыты» деп аталатын Жолдауында «Тіл туралы 
жауапкершілігі жоғары саясат біздің қоғамымызды 
одан әрі ұйыстыра түсетін басты фактор болуға тиіс» 
екенін басты назарға ала отырып, «алдағы уақытта да 
мемлекеттік тілді дамыту жөніндегі кешенді шараларды 
жүзеге асыруды табандылықпен жалғастыра 
беретінімізді» жеткізген.
Сондай-ақ, Елбасы бұл жолдауда «Қазақ тілі – біздің 

рухани негізіміз. Қазақ тілі 2025 жылға қарай өмірдің 
барлық саласында үстемдік етіп, кез келген ортада 
күнделікті қатынас тіліне айналады» деп, ұлттық 
өрлеу мен әлемдік өркениетті тұтастандыратын өзекті 
мәселені де атап көрсетті [1].
Әсіресе, Президентіміздің «Біз 2025 жылдан бастап 

әліпбиімізді латын ғарпіне, латын әліпбиіне көшіруге 
кірісуіміз керек» деген пікірі халық тарапынан кең 
қолдау тауып, ерекше ықыласын оятқаны анық. 
Бұл мәселені қоғам және ғылым қайраткерлері, 
зиялы қауым өкілдері өткен ғасырдың тоқсаныншы 
жылдарынан бері тұрақты түрде көтеріп келеді. Алайда 
бұл бастамалардың барлығы да аяқсыз қалып келген 
еді.
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев жақында ғана «Егемен 

Қазақстан» газетінде жарияланған «Болашаққа бағдар: 
рухани жаңғыру» атты бағдарламалық мақаласында 
латын әліпбиіне көшудің жаңа міндеттерін белгіледі: 
«Латыншаға көшудің терең логикасы бар. Бұл қазіргі 
заманғы технологиялық орта¬ның, ком¬муникацияның, 
сондай-ақ, ХХі ғасыр¬дағы ғылы¬ми және білім беру 
процесінің ерекше¬лік¬теріне байланысты. Мектеп 
қабырғасында балаларымыз ағылшын тілін оқып, 
латын әріптерін онсыз да үйреніп жатыр.
Латын әліпбиіне көшудің мақсаты – «балаларымыздың 

ағылшын тілі мен интернет тілін жетік меңгеруіне, 

ең бастысы – қазақ тілін жаңғыртуға жағдай туғызу 
екенін» естен шығармауымыз керек. Дегенмен, «әліпби 
ауыстыру ана тілімізге не береді, неден ұтып, неден 
ұтыламыз?» деген сұрақ та көпшілік көңілінде жүргені 
белгілі.
Академик Ә.Қайдар «латын әліпбиіне көшу – өмір 

талабы, болашағы жарқын өркениетті ел болудың 
алғышарттарының бірі», – деп бағалап, латын 
әліпбиіне көшудің төмендегідей басымдықтарын 
көрсетеді: кирил¬лицаның славян жазуы екені белгілі.
Белгілі түрколог ғалым Ш.ыбыраев латынға 

көшкенімізде ұтатын төмендегідей тұстарымызды 
көрсетеді:
Біріншіден, тіл тазалығы мәселесі. Тіліміздегі қазіргі 

жат дыбыстарды таңбалайтын әріптерді қысқартып, 
сол арқылы қазақ тілінің табиғи таза қалпын сақтауға 
мүмкіндік аламыз.
Екіншіден, қазақ тілін оқытқан уақытта басы артық 

таңбаларға қатысты емле, ережелердің қысқаратыны 
белгілі. Ол мектептен бастап барлық оқу орындарында 
оқыту үрдісін жеңілдетеді. Уақыт та, қаржы да 
үнемделеді.
Үшіншіден, латын әліпбиіне көшу – қазақ тілінің 

халықаралық дәрежеге шығуына жол ашады. Қазақ 
тіліне компьютерлік жаңа технологиялар арқылы 
халықаралық ақпарат кеңістігіне кірігуге тиімді жолдар 
ашылады.
Төртіншіден, түбі бір түркі дүниесі, негізінен, латынды 

қолданады. Біздерге олармен рухани, мәдени, ғылыми, 
экономикалық қарым-қатынасты, тығыз байланысты 
күшейтуіміз керек. Ол да табиғи іс екендігін айтқым 
келеді» [8].
Ал латын әліпбиіне көшу осы стереотиптерді айналып 

кетудің ең оңай тиімді жолы болмақ. Латын қаріптерімен 
шет тілінен енген сөздерді қазақша сындырып жазатын 
болсақ, ешкімнің таласа қоймайтыны белгілі. Сөйтіп, 
бір оқпен екі қоян алған боламыз.
Латын әліпбиіне көшу – өркениетке ілесу. Қазақстан 

– біртұтас мемлекет. Қазақстан Республикасының 
Президенті Н.Назарбаев өзінің 2014 жылдың 17 
қаңтарындағы «Қазақстан жолы – 2050: Бір мақсат, бір 
мүдде, бір болашақ» атты кезекті Жолдауында: «Біз 
үшін болашағымызға бағдар ететін, ұлтты ұйыстырып, 
ұлы мақсаттарға жетелейтін идея бар. Ол – Мәңгілік Ел 
идеясы.
Ендігі ұрпақ – Мәңгілік Қазақтың Перзенті. Ендеше, 

Қазақ Елінің Ұлттық Идеясы – Мәңгілік Ел!» – деп 
нақты белгілеп берді [11]. Және осы жолдауда ана 
тіліміздің Мәңгілік Елімізбен бірге Мәңгілік тіл болғанын, 
енді оны даудың тақырыбы емес, ұлттың ұйытқысы 
ете білгеніміз жөн екенін көрсетті. Ал Мәңгілік Ел болу 
үшін де латын әліпбиі ауадай қажет. Ескеретін бір 
мәселе, латын әліпбиі бір ғана қазақ халқының әліпбиі 
емес, Қазақстанды мекендейтін барлық халықтардың 
әліпбиіне айналуы тиіс.
Қазіргі зиялы қауым өкілдері латын әліпбиіне көшуді 

әлемдік өркениет жетістіктеріне алып баратын негізгі 
жол деп есептейді. Оның саяси мәні де зор. Яғни 
латын әліпбиіне көшу арқылы Қазақ елі бүкіл түрік 
әлемімен бұрынғыдан да жақындаса түседі. Сонымен 
бірге шетелдерде тұратын қандастарымыз үшін 
өз атамекенімен қарым-қатынас жасауларын да 
жеңілдетеді. Ақпарат және телекоммуникациялық 
саладағы қолжетімділік те артады. Әліпби ауыстыру, 
бұл – ұлтымыздың тарихындағы ең маңызды бетбұрыс 
болып табылады. Сондықтан осындай мемлекеттік 
маңызы бар іске үлкен жауапкершілікпен қарағанымыз 
жөн.

замзагул ТуЛЕШОВА,
Абай ауылындағы орта мектептің  қазақ тілі мен 

әдебиеті пәні мұғалімі. қарасай ауданы.

жабайЫ жануарлар етІнен  
әзІрленген таҒамдар

латЫн әлІПбиІне КӨШу- әлемдІК 
ӨрКениет жетІстІКтерІне алЫП 

баратЫн негІзгІ жол Сабақтың  типі: Аралас сабақ
Мақсаты  мен   міндеттері:
1.Білімділік: Жабайы жануарлар етінен  

әзірленген тағамдар туралы ақпарат бере отырып, 
студенттердің білімдерін арттыру.

2.Дамытушылық: Студенттердің   шығармашылық 
қабілеттерін, сыни тұрғыдан, логикалық ойлау 
қабілеттерін дамыту.

3.Тәрбиелік: Студенттерді бауырмалдыққа,  
тазалыққа, ұқыптылыққа,  кішіпейілділікке, 
өз мамандығын сүюге,  еңбек қауіпсіздігіне, 
еңбекқорлыққа тәрбиелеу.

Күтілетін   нәтиже: а) теориялық  оқыту кезінде  
студенттердің тәжірибелік  дайындығы  қалыптасады;

ә) негізгі кәсіби біліктілік пен дағдылары  
қалыптасады;

б) зерттеу  жұмысы  негізінде студенттердің білімі 
кеңейіп, тереңдеп  жүйеленеді;

в) сауат  және  есеп  біліктілігін арттыру  
кезеңдерінің  реттілігін  біледі

г) сыни тұрғыдан ойлауға машықтанады;
ж) алған білімдерін  өмірде қолдана  біледі
Сабақтың  нәтижесінің  бағалау   және   бақылау   

формасы: Топтық жұмыс, жұптық жұмыс, жеке 
жұмыс.

Студенттерді сабақ үдерісіне түгел қатыстыру. 
Әр студенттің  тапсырманы  орындауын  қадағалау, 
сұраққа жауап берген және  тапсырманы жақсы 
орындаған студентті атап өту

Білім   алушының   білімі  мен  біліктілігі:
- Жабайы жануарлар етінен әзірленген 

тағамдардың түрлерін біледі;
- Жабайы жануарлар етінен  әзірленген 

тағамдардың қоректік  бағалылығы мен дәмдік 
сапасы жайлы біледі;

- Жабайы жануарлар етінен  тағамдар әзірлеу үшін 
қандай ыдыс қолданатынын біледі.

Оқу  әректінің  рефекциясы: Сыни тұрғыдан 
ойлауға үйрету;

Оқыту үшін бағалау және оқуды үйрету;
Жаңа сабаққа қызығушылықтарын ояту;
Жұпта  жұмыс  жасату  арқылы  студенттерге   ең 

негізгі  ақпараттарды  іріктету.
Студенттер бірін-бірі тексереді.
Сабақты қорыту сәтінде: «Блум таксономиясын» 

пайдаланып бүгінгі сабақтан алған
білімдерін жинақтау
Сабақта ұсынылатын  оқу   материалдар: Деңгейлік 

тапсырмалар,  суреттер, буклет тер, сызбалар, 
кестелер

Әдебиеттер  тізімі: 1.Негізгі  әдебиеттер: 
Бесімбаева  Г., Бесімбаев  Е. «Аспаздық» оқулығы

Сабақ   барысы
1.Ұйымдастыру  кезеңі (2мин)
1)Оқытушының студенттермен  амандасуы,  

кабинеттің  тазалығын, студенттердің сабаққа 
қатысуын,  құрал-жабдықтарын тексеру.

2) ынтымақтастық ахуал орнатып, топқа бөлу. 
Қағазға   жазылған   сөздерді   таңдатып екі   топқа 
бөлу.

2.1 Топ ережесімен таныстыру, өзін де өзгені де 
сыйлау, уақытты тиімді пайдалану, өз ойын нақты, 
тұжырымды айту, бір-бірін әділ бағалау, белсенділік 
таныту.

2.2 Топқа бөлінген соң студенттер бір-біріне жылы 
лебіздерін білдіру.

2. Үй  тапсырмасын   сұрау (13мин)
Үй тапсырмасын студенттерден СТОД 

технологиясындағы «Қызығушылығын тану» 
стратегиясы боойынша «Кім жылдам?»  ойыны 
деңгейлік тапсырмалар арқылы үй тапсырмасын 
тексеремін, дұрыс әрі жылдам жауап берген 
студенттерге күлдіргілер таратамын.

1.Сорпалықтардан әзірленген тағамдардың 

сапасы қандай болады?
2. Сорпалықтарда қанша белок болады?
3. Сорпалықтарды әзірлеу барысында қандай 

санитарлық-гигиеналық талаптарды сақтау керек?
4. Піскен тілді қалай әзірлейді?
5. Піскен тілді ұсынарға дейін неде сақтайды?
6. Орысша бүйректі неше сағат пісіреді?
7. Орысша бүйректі ұсыну ережесін айтыңыз
8. Піскен ми мен қуырылған мидың ерекшеліктері 

қандай?
3.Жаңа  сабақ (15мин)
«Инсерт» әдісі арқылы жаңа сабақ туралы ойларын 

талқылау.
«+» - білемін
«-» - білмеймін
«?» - мені қызықтырады
Жабайы жануарлар етінен  әзірленген тағамдар. 

Жабайы жануарлардың етінің түсі жабық, соғымдық 
жануарлардың етіне қарағанда консистенциясы 
қатты, спецификалық дәмі және иісімен ерекшеленеді. 
Пайдалану алдында оны маринадтайды және 
шпиктейді. Жабайы жануарлардың етін көбіне 
қуырады немесе бұқтырады.

Аюдың қуырылған еті. Сан етінің ет жұмсағын 
қабат-қабатымен 2-3 бөлікке бөледі, маринадта 
ұстайды. Ет жұмсағының кесектерін бір қатарға 
орналастырады, ішіне пасерленген сәбіз, ақжелкен, 
балдыркөк, түйіңді пияз қосады, бетінен жартылай 
еттің өзі ұсталған маринад қосылған бульон құяды 
және қақпағы жабық ыдыста жай отта 5..6 сағат 
бұқтырады. Дайын етке өз қайнатпасында сууға 
уақыт береді. Содан соң етті шығарып алады, 
порциялық бөліктерге бөліп кеседі, ұнға аунатады, 
льзонға жібітеді және кептірілген нан ұнтағына 
аунатады. Ұсынар алдында маймен қыздырылған 
табаға салады және екі жағынан да қызарған 
қабықша пайда болғанға дейін қуырады.

Ұсыну кезінде порцияфлық табақшаға немесе 
тәрелкеге етті салады, оның бетінен ерітілген май 
құяды, бөлек салат ыдысында маринадталған 
көкністер мен жеміс-жидектерді, қызылша немесе 
қырыққабаттан жасалған салат ұсынады, бөлек 
тұздықтың ыдысында қышқылтым-тәтті немесе 
пиязды тұздықты ұсынады.

Қуырылған бұғы немесе бұлан еті. Қалың және 
жұқа жиектерін, үстіңгі кесектерді маринадтайды, 
балғын шошқа майымен және сарымсақпен 
шпиктейді, тұздайды және бұрыштайды, маймен 
жақсылап қыздырылған қаңылтыр табаға 
салады, барлық жақтарынан қызарған қабықша 
пайда болғанға дейін қуырып алады. Содан соң 
қуыру шкафына салады және белігі бір уақыт 
аралығында ет шырының және майды бетінен құйып 
тұрып, даярлығына дейін жеткізеді. Дайын етті 
талшықтарына көледенең 1 порцияға 1-2 кесектен 
кеседі, бетінен ет шырынын құяды, қуыру шкафында 
жылытады. Ұсыну кезінде порциялық табақшаға 
немесе тәрелкеге гарнир салады: қуырылған картоп, 
пісірілген үрмебұршақ, маринадталған жеміс –
жидектер немесе қызыл қауқанды қырыққабаттан 
жасалған салат, ылғалдандырылған қызылжидек 
салады, қасына етті орналастырады, үстінен ет 
шырынын құяды, бөлек ыдыста қышқылтым – тәтті 
тұздық, қызылжидек немесе қара қарақат тосабын 
ұсынады. Бұқтырылған антрекот. Қалың және жұқа 
қабаттарды, ішкі және үстіңгі кесектерді тазартады 
және 10...30 сағат маринадтайды. Содан соң 
порциялық кесектерге бөліп турайды, бетінен тұз 
бен бұрыш себеді, жақсылап маймен қызыдырылған 
табаға салады және қуырып алады. Терең ыдысқа 
балғын шпик майының тілімдерін, мариндатың 
майдалап туралған тамырсабақтыларын, қуырылған 
ет кесектерін салады, ішіне ет шырынын құяды 
және даярлығына дейін бұқтырады. Бұқтыру 
кезінде қалампыр, саңырауқұлақтар, лимно 
шырынын құяды, шарап құюға да болады. Ұсыну 
кезінде порциялық табаға немесе тәрелкеге 
қуырылған картоп салады, қасына антрекотты 
салады, бетінен өзі бұқтырылған шырынын құяды, 
бөлек маринадталған жеміс-жидектер, көкністер, 
қырыққабат және қызылшадан жасалған салат 
ұсынады. Қаймақта бұқтырылған қоян. Қоян 
тұлыптарының артқы аяқтары мен арқаларын 
бөліп алады, 3.5 сағат мұздай суға жібітеді, содан 
соң маринадтайды, балғын шошқаның құйрық 
майымен шпиктейді, тұз және бұрышпен ысқылайды, 
маймен қыздырылған қаңылтыр табаға салады 
және бетінен қаймақ жағады және қуыру шкафында 
жартылай дайындығына дейін жеткізеді. Содан соң 
порциялық кесектерге бөліп кеседі, тереі ыдысқа 
салып орналатырады, бетінен аздап булльон құяды, 
қаймақ, ет шырынын қосады және дайын болғанға де 
йін  бұқтырады.  Содан  бульонды  құйып  алады,  
оған  езілген пассеровканы енгізеді және қайнатып, 
сүзгіден өткізеді. Еттің бетіне пайда болған тұздықты 
құяды және қайнауға дейін жеткізеді. Ұсыну 
кезінде порцяилық табақшаға немесе тәрелкеге 
гарнир салады: қуырылған картоп, пісірілген 
үрмебұршақ немесе бұқтырылған қызылша, қасына 
– бұқтырылған қоян салып, бетінен тұздық құяды, 
бетінен көк дәмдеуіш шөптерді себелейді.

Жаңа   сабақты  бекіту (12мин)
«Көңілді сағат» ойыны  арқылы студенттер бір-

біріне сұрақтар қояды.
1. Жабайы жануарлар етінен қандай тағамдар 

әзірленеді?
2. Жабайы жануарлар етін қалай әзірлейді?
3. Аюдың етін неше уақыт бұқтырады?
4. Қуырылған бұғы етін қалай әзірлейді?
5. Қаймақта қуырылған қоян етін қалай ұсынады?
6. Ұсынар кезде қандай дәмдеуіштер себіледі?
7. Жабайы жануарлар еті мен үй жануарларындағы 

еттердің айырмашылықтары қандай?
Бағалау (2мин)
Студенттердің   сабаққа   қатысуына   байланысты  

білімдерін   бағалау
Үй  тапсырмасы (1мин)

халила ЕРНЕбАЕВА, 
Жаркент көпсалалы колледжінің

арнайы пән оқытушысы.
Панфилов ауданы.

жасӨсПІрІм ШаҚтаҒЫ бала 
тәрбиесІнІҢ  КүрделІ мәселелерІ

Халқымыздың сан ғасырлардан бергі даналығына 
құлақ ассақ, «Адамның бақыты бала» деген екен. 
Кез келген адам өзі өмір бойы қуып жете алмайтын 
бақыт деген құдіретті сөздің өлшемі өмірінің жалғасы 
ұрпағымен келетіне мән бермеуі де мүмкін. 

Дегенмен де әр адам бақытын әрқалай болжайды, 
табады. Бір адам байлығын байлықтан тапса, екіншісі 
даңқ, атақ пен қызметтен іздестіреді, кей адам бар 
байлығым бала шағам деген екен. Шыр етіп сәби дүниеге 
келген сәттен бастап ата-ана алдында нәзік те қиын, 
қыр-сыры мол үлкен  қоғамдық міндет тұрады. Ол-бала 
тәрбиесі. Бала тәрбиесінде алғашқы ұстаз ата-ана. 

Бала тәрбиесінде алғашқы тәрбиенің маңызды екенін 
бәрімізге белгілі. Әрине бала үшін тәрбие қай кезде 
де керек. Деседе ендігі бір ерекше мән беріп, тәрбиеге 
баса назар аударатын күрделі де кілтең кезең-баланың 
жасөспірім шаққа қадам тастаған кезі. Егер осы кезде 
тәрбиеге сәл қарап, аңғармай ағат кетірсек баланың 
ата-анадан алшақтап, оқудан суынатын, оқуға ынтасы 
қайтатын, өмірі мен болашағына ұстанған дұрыс 
бағдары өзгеретін болады. Бала жасөспірім шаққа 
12-15 жаста, ерте болғанда 10-11 жаста аяқ басады.
Бұл 5-9 сыныптар аралығы болмақ.Осы кезде балада 
көптеген психологиялық, физиологиялық өзгерістер 
пайда болады, сабағы да ауырлай түседі. Бұл уақытта 
эндокриндік жүйе көптеген гормондарды бөледі де, 
гормондардың көп болғанына байланысты баланың 
ағзасы қарқынды дамиды. Баланың дене бітімінде, 
дауысында, мінезінде  өзгерістер пайда болады. 
Жасөспірім психикасында өзін-өзі бағалау,өзін-өзі 
танудың өзгерілуі қалыптасады.

Атап айтқанда, өзін көрсетуге  ұмтылу,  өз пікірінің 
дұрыстығын дәлелдеу, мінез-құлқының құбылмалылығы, 
есею сезімі, өзін-өзі жан-жақты ашуға құштарлық, сырт 
келбетіне мән беріпәдемі киіну сияқты қасиеттер тән. 
Бұл кезеңде кей балалар ата-анасының пікіріне құлақ 
салмай, тіпті олардың аяушылығынан, қамқорлығынан 
жиыркеніп,қайта құрбы-құрдастарының пікірін жөн санап 
соларды жақын тартатын болады.

Балада сезім, достық қарым-қатынастары дамиды.

Сонымен қатар, балада тұлғаішілік қақтығыстар 
көріне бастайды. Тұлғаішілік қақтығыстар 2-ге 
бөлінеді:біріншіден;  « Мен үлкенмін», екіншіден ; «Мен әлі 
кішкене баламын» деген екі түрлі эмоционалды көзқарас 
туындайды.Міне, осы кезеңді психология мамандары 
«Адам өміріндегі ең бір күрделі де кілтең кезең » деп 
есептеп, дәл осы кездегі отбасы тәрбиесінің дұрыс не 
бұрыс болуы баланың болашағымен, тағдырымен тікелей 
қатысты деп тұрақтандырған. 

Бұл кезеңде жақсы оқитын балаларда бұзақыға 
айналуы мүмкін.  Тәртіп бұзуға бейім болып, тіпті 
қылмыс жасауға дейін апаруы мүмкін. Ендеше, баланы 
дұрыс тәрбиелеуде төмендегідей тәрбие тәсілдеріне 
мән беруіміз қажет: Біріншіден: ата-ана өзі бас болып, 
жақсы үлгі-өнеге көрсету қажет.«Құрғақ тәрбиеден өзі 
үлгі болған жақсы»- деп ағылшындардың айтқанындай, 
ата-ана өзінің тәрбиесінің дұрыстығын сөзбен емес, 
іспен көрсете білуі қажет.Өйткені бала естігенін айтады, 
көргенін істейді.Сіздің іс-әрекетіңіздің көшірмесін салады. 
Мысалы, балаға темекі тартпа деп айтқаннан гөрі оны 
өзіңіз қолданбасаңыз, балаңыз сізге қарап темекіден 
бас тартатын болады. Екіншіден: баланың сырлас досы, 
жақын серігі бола білу. Көптеген жасөспірім балалар 
өзінің ішкі сырын ата-анасына білдіргісі келмейді. Себебі, 
ата-анасының дұрыс түсінбеуінен алаңдаполарға айтуға 
батылдық ете алмайды. 

Ата-анамен баланың өзара түсінісуі кемшіл болғанда 
олар бірін-бірі толық түсініп, сырын ашып айта алмайды. 
Мұның өзі өтпелі кезеңдегі орнын өгейсітуге болмайтын 
ерекше маңызды тәрбиеге нұқсан жеткізеді. Мұндай 
істің туылуына бастысы мына жақтағы тәрбие ықпалын 
тигізеді: Ата-ана көңілді кезінде баласын асыра еркелетіп, 
еркіне жүгіргенімен, көңілсіз кезінде баласын жазғырып, 
ұрсып,айтқанына сенбейді. Оған күмәнмен қарап, оны 
бағып-қағу борышын бұлдау сияқты адамгершілікке 
жат тәрбие тәсілін қолданады. Басқа балалардың 
артықшылығын айтып, өз баласын онымен салыстырып 
мінін бетіне басады. Үшіншіден: баланың рухани 
есеюіне көңіл бөлу керек.Көптеген ата-аналар баланың 
материялдық қажетін барынша қанағаттандырады да, 

оның рухани қажеттіліктеріне мән бермейді.Қашанда 
баласын өз істегеніне, пікіріне көндіріп, оның еркін буып 
тастайды.Оның шешім қабылдау, бірдеңеге тұжырым 
жасау, бірер істі орындау орайын бермейді. Пікір айту 
сынды жалынына су себеді.Дана халқымыз: «Қой асығы 
деме,қолыңа жақса сақа тұт, жасы кіші деме ақылы асса 
аға тұт» демей ме! 

Төртіншіден: баланы имандылыққа тәрбиелеу 
керек. Балаларды кішкентайынан ұлттық тәрбиеге, 
адамгершілікке, үлкенді сыйлап, кішіні аялауға, үлкеннің 
алдынан кесекөлденең өтпеуге тәрбиелеуіміз жөн.Иманды 
бала ешқашан жамандыққа бармайды. Бесіншіден: 
жыныстық жетілу кезінде балаңызбен сырласыңыз. Бұл  
кезде ұл баламен әкесі, қыз баламен анасы сырласқаны 
дұрыс. Алтыншыдан:баланы қызығушылығынан, әуесінен 
шектемеңіз.Балалар жасөспірім шақта кино актерларға, 
әншілерге еліктеп, өздері де солар сияқты болғысы келіп, 
әбігерге түседі. 

Бұл бір мезеттік қызығу, еліктеу ғана. Уақыт оза келе 
сабасына түседі. Қорыта келгенде, ата-ана баласының 
алғашқы әрі өмірлік ұстазы, серігі. Олар баласының 
ыстығына күйіп, суығына тоңады. Қорытындылай келе:  
«Ананың көңілі балада, баланың көңілі далада» болатын 
кездері де көп болады. Әке- шешенің балаға беретін 
тәрбиесі – мәңгілік тәрбие. 

Жасөспірім шақтағы тәрбиенің маңыздылығы да, 
берер бодауы да аз емес екендігін ата-ана ерте байқап, 
идеялық жақтан дайындық көргені абзал. Өйткені, дәл 
осы кездегі жол айырығы баланы жаман да, жақсы да 
жолға бастайды. Халқымыз: «Жақсы аттың артынан 
құнан ереді, жақсы адамның артынан ұлан ереді»- деп 
тамаша түйіндегені бәрімізге аян. 

Шаршағанды білмейтін ата-ана қауымы еліміздің 
болашақ жастарын ұлағаттылыққа, ізгілікке баулып, 
саналы азамат  тәрбиелейік!

  Айнұр сЕйТқАзы,
 «Ж.сыдықов атындағы орта мектеп

МдШО» КММ психологы.  
Ақсу ауданы. 
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бірінші сыныпқа қабылдау үшін сізден 

қандай құжаттар талап етіледі?
Тоқталған оқу орнына 1 маусым – 30 тамыз аралығындағы кез келген 

жұмыс күнінде өтініш жаза аласыз. 
Баланы бірінші сыныпқа қабылдау үшін төмендегі құжаттар қажет:
•Баланың ата-анасынан немесе басқа да заңды өкілінен өтініш (еркін 

нысанда);
•Баланың туу туралы куәлігі;
•026/у-3 үлгісіндегі денсаулық жағдайы туралы анықтама;
•063/у үлгісіндегі денсаулық жағдайы туралы анықтама (екпелері);
•3х4 сурет (2 дана).

бШ Ақпарат

УВАЖАЕМыЕ УчиТЕля!
Условия публикации аттестационно–квалификационных  работ для 

подтверждения категории и повышения квалификации изменились. Помимо 
наличия квитанции о подписке на текущий год, необходимо оплатить за одну статью 
1500 тенге. Авторы аттестационных материалов, не являющиеся подписчиками 
печатного издания, должны произвести оплату в размере 4000 тенге. Оплату 
можно произвести в любом отделении АО «Казпочта. Копию данной квитанции 
также необходимо выслать в редакцию.

Материалы принимаются в текстовом формате Word, не в форме фотографии 
и табличного варианта. Ниже предоставлен образец для заполнения оплаты в АО 
«Казпочта.

Материалы для публикации необходимо выслать на электронные адреса газеты:  
atestacia7@mail.ru  Подробная информация на нашем сайте: www. bsh.kz. Или по 
телефону: 8 (7282) 30-81-19. 

Редакция газеты.

УВАЖАЕМыЕ чиТАТЕли!
Наша газета предоставляет Вам возможность ознакомится со 

всеми новостями раньше других на нашем сайте www. bsh.kz, в том 
числе, на сайте имеется видео информация.  Так же Вы можете 
ознакомится с аттестационными материалами или же увидеть свой 
аттестационный материал на нашем сайте. Для этого достаточно 
предъявить квитанцию о подписке на нашу газету "Білім шапағаты". 

Кроме этого на сайт www. bsh.kz принимается коммерческая 
реклама.

мәселесін айтып Сарқан ауданы әкімі мен 
білім бөліміне бір емес, бірнеше рет хат 
жазған екен. Облыс пен аудандағы тиісті 
шенеуніктер аталған проблемадан хабардар. 
Жалпы, аудан бойынша 30 мектеп бар екен. 
Оның алтауы мектеп болып бейімделген 
ғимараттар. Әзірге солардың екеуінің ғана 
сметалық-жобалау құжаттары жасалған. 
Ауыл халқы кезек күтпей өздері құрылысты 
бастап кетіпті.
«Ауыл болып жиналыс өткіздік. 

Барлығымыздың сөзіміз бір жерден 
шығып өз күшімізбен жаңадан мектеп 
құрылысын бастап кеттік», - дейді ауыл 
тұрғыны Тоқтарбек ТӨЛЕПБЕКОВ.
 Бастауыш мектептің құрылысы көктемде 

басталыпты. Әзірге қабырғасы қаланып, 
шатыры жабылған. Барлық шаруаны 
ауылдағы ер азаматтар атқарып жатыр. 
Енді есік-терезесі орнатылып, сылау, әрлеу 
жұмыстары жүргізілмек.

«Осы ауылдың азаматтарының 
қолдауымен қазірге дейін 5 млн-нан 
астам  қаражат жиналды. Соны ретімен 
пайдаланып, график бойынша жұмыс 
істеп келе жатырмыз. Техника, адам 
күшіөзімізден болғандықтан 5,5 млн 
шатырана дейін көтеруге жетіп тұр. 
Енді тағы да осынша ақша керек. 
"Урожай" жинап болған соң ақша жағын 
ақылдасып, келесі жылы мектепті 
бітіреміз депжоспарлап отырмыз», 
- дейді тағы бір ауыл тұрғыны Талғат 
ДАЛАБАЙҰЛы.  
Мектеп ешбір рұқсатсыз салынып жатқан 

соң жергілікті шенеуніктер оны экс-президент 
Нұрсұлтан НАЗАРБАЕВТыҢ «Рухани 
жаңғыру» мақаласындағы «Туған жер» 
бағдарламасы аясында тіркемек.

«Ауылдың азаматтары жаңа мектеп 
салуды өздері бастады. Олар салып 
болғаннан кейін бізге сыйлық ретінде 
тартпақшы. Бұл бағытта құжаттары 
жасалып жатыр. Негізінен ауыл 
азаматтары өздері бастағаннан кейін 
ауылдың әкімі басшылық жасап жүр», 
- дейді Сарқан аудандық білім бөлімінің 
басшысы Панара ИМАНҒАЗИЕВА.  

 Ербол ілияс. 
«Жас Алаш».

Фотолар автордікі.

ауЫл халҚЫ Өз ҚаражатЫна 
меКтеП салЫП жатЫр

Ауыл халқы салып жатқан мектеп экс-
президент Нұрсұлтан НАЗАРБАЕВТЫҢ 
«Рухани жаңғыру» мақаласындағы 
«Туған жер» бағдарламасы аясында 
тіркелмек.

Алматы облысына қарасты Сарқан 
ауданында Кәкімжан ҚАЗыБАЕВ атты ауыл 
бар. Халқы үкіметсіз-ақ өз мәселесін өзі 
шешіп жатыр. Осыған дейін 
оқушылар тасымалдайдын 
көлік, фельдшерлік пункт пен 
мешіт те салып алған. Енді 
жаңа мектеп соғып жатыр. 
Айтпақшы биыл республикалық 
және облыстық бюджеттен 
Алматы облысындағы мектеп 
құрылысына 9,9 млрд теңге 
бөлінген. Амал нешік, бұл 
қомақты қаражат Сарқандағы 
елеусіз жатқан ауылға жете 
қоймапты.
Кәкімжан Қазыбаев ауылы - 

Сарқан ауданындағы Бақалы 
ауылдық округіне жататын 
елдімекен. 41 түтіні бар 
ауылдың бар-жоғы 210-ақ 
тұрғыны бар. Мұндағы бастауыш мектептің 
ғимараты сонау 1975 жылы ауыл кеңесіне 
пайдалануға берілген. 1978 жылы білім 
мекемесіне айналыпты. Бастауыш сыныпты 
аяқтаған оқушылар үш шақырым жердегі 
Бақалы ауылына қатынап оқиды.

 «Мектебімізге 44 жыл болды. Қыста 
3 жерден от жағамыз. Себебі о баста 
мектеп ретінде салынбаған ғой. 
3 ұстазымыз бар. Былтырғы оқу 
жылында 30 бала оқыған. Оның сегізі 
бастауышты аяқтап Бақалыға ауысты. 
Қазіргі кезде 21 баламыз бар. Негізі, 
болашақта бізде оқушы көп болады. 
Бала өсімі ауылда жақсы. Әуелі келесі 
жылы-ақ баланың саны көбейеді», - дейді 
Ағарту бастауыш мектебінің меңгерушісі 
Қарлығаш СӘТБАЕВА.  
Ауыл әкімі Арын КҮРіШБАЕВ мектеп 


